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سازندگی به کنش های فرهنگی مسعود پزشکیان
و نقش سیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ در این خصوص پرداخته است

رئیس جمهور به دیدار فیلسوف ایران، دکتر رضا داوری اردکانی رفت

گزارش یک

پس از گذشت حدود دو ماه از حملات بی امان اسرائیل 
به جنوب لبنان و تقابل ارتــش آن با حزب الله، بالاخره 
مذاکرات آتش بس پس از فراز و فرودهای متعدد جواب 
داد و اسرائیل به توافق تن داد. البته ناگفته نماند که این 
تقابل از سال گذشــته و پس از حملات اسرائیل به غزه 
شروع شد؛ چراکه حزب الله لبنان در حمایت از ساکنان 
این باریکه چندی پس از هفتم اکتبر 2023 اقدام به هدف 
قرار دادن مواضع مختلف ارتش اســرائیل در سراســر 
اراضی اشغالی کرد. با تمام این تفاسیر، سه شنبه شب بعد 
از آنکه کابینه امنیتی وزارتی اسرائیل با توافق آتش بس با 
لبنان موافقت کرد، بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل 
در ســخنرانی خود اعلام کرد که این رژیم با آتش بس در 
لبنان موافقت کرده است. نتانیاهو در حالی که ساکنان 
شهرک های شمالی این مکان را تخلیه کرده اند و حاضر 
به بازگشت نیستند، در سخنرانی خود گفت: به پایداری 
ساکنان شمال اسرائیل افتخار می کنم و نسبت به امنیت 
آن ها پایبند هستم. نتانیاهو در بخشی دیگر ادعا کرد که ما 
مصمم هستیم تا هر اقدامی را برای جلوگیری از دستیابی 
ایران به سلاح هسته ای انجام دهیم. نخست وزیر اسرائیل 
گفت: ما به بازگرداندن گروگان ها در غزه به خانه هایشان 
پایبند هســتیم و تا قبل از تحقق پیروزی، جنگ را تمام 
نخواهیم کرد. او ادعا کرد: ما تمامی ساکنان شمال را به 
خانه هایشان برمی گردانیم. ما دستاوردهای بزرگی را در 
هفت جبهه ای که در آن می جنگیم، محقق ســاخته ایم. 
اگر حزب الله توافق آتش بس در لبنان را نقض کند ما به 
آن حمله خواهیم کرد اما همچنان به تلاش برای نابودی 
حماس پایبند هســتیم. نتانیاهو همچنیــن در ادعایی 
گفت: ما حزب اللــه را چندین دهه به عقب برگرداندیم. 
به گزارش ایسنا، نتانیاهو همچنین رئیس جمهور سوریه 
را تهدید کرد و مدعی شــد که بشار اسد باید بداند که با 
آتش بازی می کند. نخست وزیر اسرائیل در ادامه مدعی 
شــد که علت دیگر آتش بس این بــود که جبهه ها از هم 
جدا شــوند. او همچنین گفت: ما بارها گفته ایم توافق 
خوب، توافقی اســت که امکان اجرا داشــته باشد و ما 
آن را اجرا خواهیم کرد و ســاکنان شــمال را باز خواهیم 
گرداند. اگر حزب الله توافق را نقض کند ما آزادی عمل 
نظامی را برای خود محفوظ می دانیم. نتانیاهو در پایان 
ادعا کرد: توافق آتش بس به این معناست که ما بر تهدید 
ایران متمرکز خواهیم شــد. ما چهره خاورمیانه را تغییر 
می دهیم. دلایل آتش بس تمرکز بر تهدید ایران و احیای 

ارتش اسرائیل و جدا کردن میدان های نظامی است. 

 W بایدن چه گفت؟
ســاعتی پس از ســخنرانی بنیامین نتانیاهو و بعد از 
اینکه نجیب میقاتی، نخســت وزیر پیشــبرد امور لبنان 
ضمــن انتقاد شــدید از حملات گســترده بــه بیروت، 
خواســتار اقدام جامعه جهانی بــرای توقف تجاوزات 
نظامی و برقراری آتش بس شد، جو بایدن رئیس جمهور 
آمریکا بامداد چهارشنبه از توافق بیروت و تل آویو بر سر 
آتش بس خبر داد. رئیس جمهور آمریکا طی سخنرانی در 
کاخ ســفید گفت که توافق آتش بس ساعت 4 بامداد به 
وقت محلی )۵:30 تهران( اجرایی می شود و این توافق 
به گونه ای طراحی شــده که به پایان خشــونت ها منجر 
شود. بایدن از فرانسه بابت تسهیل در حصول آتش بس 
تشکر کرد همچنین گفت که این جنگ، مرگبارترین نزاع 

اسرائیل و حزب الله در دهه های اخیر بوده است. 
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در این قاب، اگرچه ســیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ دولت پزشــکیان 
غایب اســت اما نمی توان نقشــی که او این روزها درحال ایفای آن است و 
گاهانه بر جای گذاشــته اســت و می گذارد را نادیده بگیریم. او در  ردی آ
این تصویر نیســت. کمی آن طرف تر از مسعود پزشکیان ایستاده و احتمالًا 
رئیس جمهور و حکیم ایرانی که در این سال ها بسیار تکیده شده و عبور از 92  سالگی را می گذراند با دقت زیر نظر دارد 
و سخنان و پندهای آنان را رصد می کند. شامگاه سه شنبه رئیس جمهور ابتدا به دیدن دکتر رضا داوری اردکانی رفت و 
احوال استاد برجسته ی فلسفه را جویا شد و با او به گپ وگفت درباره ایران و اندیشه ایرانی نشست و بعد از آن راهی 
تالار وحدت شد تا به اتفاق وزیر فرهنگ خود، سیدعباس صالحی، به تماشای کنسرت منظومه ی سیمرغ به رهبری 
فرهاد فخرالدینی بنشیند که پس از یک دهه غیبت به صحنه بازگشته است تا صحنه را با گروه خود به رقص درآورد. 
پیش تر از این نیز رئیس جمهور در روزهای اولین هفته کتاب به لواسان رفته و با پیر تبریز، محمدعلی موحد، دانشمند 
فرزانه دیدار کرد و ساعتی پای سخنان او درباره جزایر سه گانه ایرانی نشسته بود. توصیه های خردمندانه ی دکتر موحد 
این بود که خاک ایران را مباد که به توبره بکشند، چنانکه در روزگاران پیش، کشیدند و گوشه هایی از وطن را از شمال، 

جنوب، شرق و غرب بُریدند و جدا کردند.
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ادامه تیتر یک

اهمیت حضور پزشکیان در هر ســه دیدار و مراسم کم از 
نشســت او با اهالی اقتصاد و سیاســت ندارد. ممکن است 
برای عده ای محل گلایه یا ســوال باشد که چرا رئیس جمهور 
در شــبی که در آن ســوی دنیا بر ســر آتش بس بیــن لبنان و 
اســرائیل بحث وجدل درگرفته این ســوی دنیا به گفت وگو با 
فیلسوف نشسته یا به تماشای کنســرت رفته است. اما واقع 
امر این است که راه سیاست از فرهنگ می گذرد. این نکته ای 
است که سیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ دولت بر آن وقوف 
کامل دارد. او این  بار چابک تــر از دوره ی قبل وزارت خود، 
رئیس جمهــور را همراهی می کند. چه آنکه حســن روحانی 
به رغم تمام هوشــمندی هایی که داشــت اما نگاهش به حوزه 
فرهنــگ، متاثر از خاســتگاه فکری او که »راســت مدرن« 
اســت، بود. ترکیبــی از اصول محافظــه کاری و عناصری از 
مدرن سازی. روحانی به هویت جمعی، اهمیت بیشتری داد تا 
به هویت فردی. به همین دلیل بود که از نهادهای صنفی دفاع 
می کرد و در سخنان آتشــین خود در حوزه ی فرهنگ، اصرار 
داشت، کار اهل فرهنگ را باید به اهل فرهنگ سپرد و نقش 
دولت را فقط محافظت از آنها می دانست. او چندان علاقه ای 
به دیدارهای خصوصی با اهالی فرهنگ نداشت؛ آنها را جمع 

می دید، نه فرد؛ تاریخ می دید، نه امروز؛ هدف می دید، نه راه.
ســیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ او امــا چنین نبود و 
نیســت. برای فردیت افراد اهمیت قائل است و آنها را موثرتر 
می بیند. صالحی برخلاف روحانی اما چپ بود و هست. یک 
چپ مذهبی که شــاکله ی فکری او از دو حوزه مشهد و قم و 
نیز نشست و برخاست با علما و روحانیون این دو شهر شکل 
گرفته است. پس بی راه نبود که هم خاستگاه با روحانی نباشد 
اما همراه باشــد. آن دو مشــترکات فکری با هم نداشتند اما 
توانستند چندین سال به خوبی در کنار هم کار کنند تا وزارت 
فرهنگ سامان یابد، هنرمندان نفســی بکشند و کارگردانان 
فیلم های خود را بسازند و نویسندگان اثر خود را بنویسند. اما 
خاستگاه فکری مسعود پزشکیان و سیدعباس صالحی هر دو 
یکی است. هر دو برخاســته از چپ دینی و مذهبی هستند. 
بــه اصول دین مانند عدالت و همبســتگی اخلاق پا یبند و بر 
ارزش های اجتماعی چپ گرایانه مانند برابری، دفاع از حقوق 
اقشــار محروم، از پاافتادگان، از یادرفتگان و نیز نقد قدرت، 
صحه می گذارند. هر دو وجود عدالت اجتماعی و اخلاق دینی 
را لزوم تغییر، چه در ساختارهای سیاسی و چه در ساختارهای 
فرهنگی می دانند و آمال آنها آرمان های انسانی است. به همین 
دلیل است که صالحی خواسته و ناخواسته خود را به پزشکیان 
نزدیک تر از روحانی می بیند. خواســته و ناخواسته به برآمدن 
وجه فرهنگی پزشکیان کمک می کند و او را به دیدار مشاهیر 
ایرانی و مراســم عمومی و فرهنگی می برد تا اگر کسی یادآور 
شد، پزشکیان آشــنایی و الفتی با هنرمندان و اهل خرد ندارد 
این دیدارها و جلسات دیگر را به او یادآوری کنند و بگویند که 
رئیس جمهور فقط نهج  البلاغه نمی خواند و فقط از سیاســت 
و وفاق ســخن نمی گوید. او به انــدازه ای که باید از فرهنگ 
گاه اســت و اتفاقاً در راستای آرمان های اجتماعی چپ  نیز آ
مذهبی و دینی نیز که بر عدالت و برابری و آزادی استوار است، 
گاه اســت و می تواند آن را با آموزه های دینی خود پیوند بزند  آ
و به  جای آنکه فخرفروشــی کند و در کاخ ریاست جمهوری 
بنشیند تا دیگران به دیدنش بیایند، خود به دیدار مشاهیر برود. 
پــس صالحی می داند که چه می کند، می داند چه مســیری را 
انتخاب کرده و می داند کــه رئیس جمهور را چگونه همراهی 
کند. امری که وزرای اقتصادی از آن غافل هستند. به هر حال 
آنچه این روزها شاهد آن هستیم، نوید یک اتفاق مهم است. 
فرهنگ، یک کشور را می تواند منسجم کند یا از هم بپاشاند. 
هر رئیس جمهوری اگر بداند که هیچ سلاحی مهم تر از فرهنگ 
نیست و هیچ چاقویی برنده تر از آن وجود ندارد و هیچ موشکی 
بُرد فرهنگ را ندارد قطعاً می تواند آینده ساز باشد. مساله این 
است که در سالیان پیشین، ما از فرهنگ دور شدیم. فرهنگ 
ما یله و رها شــد و روســای جمهوری که آمدنــد چندان به 
عمق اثرگذاری این حــوزه واقف نبودند. پس ما پیش از آنکه 
تولیدکننده فرهنگ باشــیم، مصرف کننده آثار دیگران شدیم. 
پیــش از آنکه اهل فرهنگ را تکریم کنیم و بر آنها ارجح نهیم 
به مقابله با آنها برخاســتیم. پیش از آنکه به آنها آزدی بدهیم، 
محدودشان کردیم. امروز وزیر فرهنگ، رئیس جمهوری یافته 
که همچون او یک خاستگاه و دیدگاه مشترک و یک دغدغه 
واحد دارد. به همین دلیل نیز می توان امیدوار بود که روزهای 
خوشی در حوزه  فرهنگ از راه می رسد. رئیس جمهوری که به 
تکریم پیر فرزانه محمدعلی موحد می ایستد و به دیدار حکیم 
ایران دکتر رضا داوری اردکانی می رود و پای کنســرت فرهاد 
فخرالدینی می نشیند، بدون  تردید متفاوت است و این خاص 
بودن جز با هدایــت و همراهی ســیدعباس صالحی ممکن 

نیست. باشد که چنین نیز ادامه یابد.

در بحرانی ترین شــرایط ممکن یک کشور، مجلس ایران کار 
دیگری به جز مســاله ای بــه نام ظریف نــدارد. گویی که برخی 
بهارستانی ها رســما محمدجواد ظریف را رصد کنند. مساله ای 
کــه محور اختلاف نظر پایداری هــا و رئیس مجلس دوازدهم نیز 
شــده بود اما محمدباقر قالیباف دیروز برخلاف میانجیگری های 
گذشته اش، صراحتا اعلام کرد که انتصاب ظریف به عنوان معاون 

رئیس جمهور خلاف قانون است!
اینکه قالیباف بالاخره در کدام طرف زمین ایســتاده اســت، 
موضوع تازه ای نیســت زیرا او همان کســی اســت که با وجود 
فشــار تندروها و پایداری مجلس در چهار ســال ریاستش بر 

مجلس یازدهم و افشاگری های مختلف 
علیــه خانــواده وی به راحتی چشــم بر 
ضعف های دولت ســیزدهم می بســت و 
حتی برای انتخابات مجلس دوازدهم نیز 
با پایداری ها ائتلاف کرد. البته طرفداری 
پروپاقرصش از سعید جلیلی در انتخابات 
ریاســت جمهوری امســال نیز بر کسی 
پوشیده نیســت. ولی چند ماهی بود که 
به نظر می رســید، رئیــس مجلس قصد 
تعامــل دارد. به طــوری کــه حتی چند 
روز گذشته بر ســر لایحه اصلاح قانون 
انتصاب اشخاص در مشاغل حساس با 
حمید رســایی، نماینده پایداری پارلمان 
مشــاجره لفظی پیدا کردنــد. او پس از 
رای گیــری دربــاره این اصلاحیــه که با 

207 رای مخالف تصویب نشــد، گفته بود که اصل موضوع این 
است که این مشــکل برای افرادی که سفیر جمهوری اسلامی 
ایران و وابستگان کشور هستند و ماموریت خارج از کشور انجام 
می دهند، وجود دارد. درحالی که قالیباف روز گذشته مدعی شد 
در همان روزی که فوریت اصلاح لایحه قانون انتصابات مشاغل 
حســاس رای گیری شــد، اشــاره کرده که این موضوع تخلف 
اســت و خلاف قانون انتصاب صورت گرفتــه لذا باید پیگیری 
شــود. بنابراین دولت خودش باید تدبیــر کند و ما هم طبیعتاً به 
عنوان مجلس حتماً اقدامــات قانونی خود را پیگیری می کنیم. 
ســخنان قالیباف در پاسخ به تذکر حمید رسایی بود که با کمک 
همفکرانش برای حذف ظریف کمر همت بســته اند. رســایی 
خطاب به قالیباف گفت: »آقای ظریف مجلس را مسخره کرد، 
او خندیــد. هرهر می خندید و می گفت که مجلس قرار اســت 
من را عزل کند. به چه کسی می خندید؟ اگر قرار است قانون را 
بشکنیم به نفع مردم بشکنیم چرا به نفع گردن کلفت ها بشکنید؛ 
اگر قرار است بی قانونی کنیم به نفع مردم بی قانونی کنیم. چرا در 
مقابل کسی که انتصابش غیرقانونی است، امضای او غیرقانونی 
است و حضورش غیرقانونی است به نفع او دهان مان را ببندیم.«  
پــس از اظهارات رئیس مجلــس دوازدهم، فاطمه مهاجرانی 
سخنگوی دولت در پایان نشست روز چهارشنبه هیات دولت در 
واکنش به سخنان قالیباف مبنی  بر غیرقانونی بودن حضور ظریف 
در دولت گفت: »موضوعات این چنینی جزو موضوعاتی است که 
با تعامل خوبی که بین دولت و مجلس وجود دارد با حضور معاون 
امور مجلس و معاونت حقوقی در حال پیگیری اســت و طبیعتا 
خروجی  که حاصل شود به مردم گزارش خواهد شد.« همچنین 

شــهرام دبیری، معاون پارلمانی رئیس جمهور در واکنش به رئیس 
مجلس دربــاره غیرقانونی بودن انتصــاب محمدجواد ظریف به 
ایسنا یادآور شد که البته این موضوع فقط در ارتباط با آقای ظریف 
نیست و به طور کلی پیشنهاد دولت این بوده است که قانون در این 
زمینه فقط به خود فرد مرتبط باشد، نه به همسر یا خانواده وی که 

نتیجه این پیشنهاد هرچه باشد ما تابع هستیم.

 W ظریف را اعدام کنید، ببینیم آقایان راحت می شوند؟
گویا تذکرهای رسایی از حوصله بهارستانی ها هم خارج شده 
است. به طوری که بعد از تذکر او درباره انتصاب ظریف و پاسخ 
رئیس مجلس، چند نماینده تریبونشــان را به حالت اعتراض باز 
کردند. مثلا احمد بیگدلی، نماینده خدابنده در مجلس در صحن 
علنی بهارســتان گفت:»آقــای دکتر قالیباف بــه عنوان رییس 
مجلس قســم یاد کردند، چرا موضوع اصلی بعضی همکاران در 

این مملکت ظریف شــده اســت؟ آقا اصلا ظریف را اعدام کنید، 
ببینیم آقایان راحت می شــوند؟ مردم مشکل آب، برق، اشتغال و 
... دارند، صبح می آییم در این مجلس ظریف، ظهر می خواهیم از 
مجلس بیرون برویم ظریف، آقا خواهش می کنم از شما ظریف را 
از این مملکت اخراج کنید تا آقایان راحت شوند. بس است دیگر. 
صبح تا شب فقط بحث ظریف می شــود.« موقع تذکر بیگدلی، 
قالیباف ریاست مجلس را ترک کرده بود بنابراین حاجی بابایی که 
ریاست را بر عهده داشت با خنده به او گفت: فقط آقای رسایی را 
مجبور نکنید که به شما جواب بدهد. پس از صحبت های احمد 
بیگدلی دو نماینده دیگر مجلس هم بــا انتقاد از طرح متعدد این 

تذکر به این موضوع واکنش نشان دادند.
نخســت محمدرضا احمدی، نماینده رشت بود که هشدار داد 
اســامی افراد را از تریبون مجلس شورای اسلامی نام نبرید؛ چرا 
این حرفا را می زنید؟ مخاطب من هر دو گروه موافقان و مخالفان 
اســت. اجازه بدهید، مجلس کار خودش را انجام دهد. ما برای 
این نظام شهید و خون دادیم؛ اگر هر کسی در هر رده ای در کشور 
خلافی انجام دهد باید به سزای اعمالش رسیدگی شده و پاسخگو 
باشــد. سلمان اسحاقی، نماینده قائنات نیز در تذکر دیگری بیان 
کرد اگر این رویه ای که جدیدا باب شــده را ادامه بدهیم قطعا فردا 
دولت خواهد گفت که من می خواستم به قول ها و وعده های خود 
عمــل کنم اما آقایــان در مجلس اجازه ندادند. لــذا بعد نظارتی 
مجلــس را قوی کنیــم و هرگونه تصمیماتی کــه در دولت انجام 
می شود و مغایر با قانون اساسی است را از بعد حقوقی و قضایی 

بررسی کرده و با آن برخورد کنیم.
هرچند تذکرها به رسایی تنها معطوف به مجلس نبود و برخی از 

نماینده ها مانند مجید نصیرپورسردهایی، عضو فراکسیون مستقلین 
در گفت وگو با رســانه ها، قضیه نفــوذ را مطرح کردند. نصیرپور این 
تناقض در رفتارهای تندروها را ناشــی از افراطی گری آنها می داند و 
هشدار می دهد که این رفتارها نشانی از نفوذ است که باید مراقب بود.

 W!دو مقوله مطرح در مجلس فقط درباره ظریف
لایحه اصلاح قانون به کارگیری افراد در مشــاغل حساس و 
گزارش کمیســیون امنیت ملی درباره بررسی انتصاب ظریف در 
دولت، دو مقوله مطرح در مجلس هســتند کــه از نظر مخالفان 
دولت هر دو یک ماهیت دارند اما در برخورد با آنها تناقض دارند، 
چنانچه می گویند برای اولی ضرورتی وجود ندارد که به ســرعت 
بررسی شود اما در مورد دومی می گویند زودتر باید صورت بگیرد. 
حاشــیه ها از جایی بالا گرفــت که پس از آنکه یک شــنبه هفته 
گذشته، بهارستانی ها با 207 رای مخالف و تنها با 3۸ رأی موافق 
از مجموع 2۵۶ نماینده حاضر در جلســه 
بــا فوریت لایحــه اصلاح قانون انتصاب 
اشخاص در مشــاغل حساس مخالفت 
کردند، مجیــد انصاری معــاون حقوقی 
رئیس جمهــور دو روز بعــد و در همایش 
بین المللی داوری در دانشگاه قم اعلام کرد 
که رهبری شخصا به پزشکیان گفته اند که با 
اصلاح قانون تابعیت قهری موافق هستند 
و خواسته اند تا نظر ایشان در مجلس اعلام 
شــود تا این قانون مانع استفاده از نیروها 
در مشــاغل مختلف نشــود. اما سخنان 
معاون پارلمانــی رئیس جمهور با واکنش 
شــدید تندروهایی مواجه شــد که اتفاقا 
در مجلس و بــا مخالفت با این لایحه بار 
دیگر نشان دادند که تلاش پایداری ها برای 
برکناری محمدجــواد ظریف از مجموعه دولت و خاصه معاونت 
راهبردی رئیس جمهور همچنان حتی به قیمت اصلاح نکردن یک 
قانون نادرست ادامه دارد. این درحالی است که کمی بعد مهدی 
فضایلی، عضو دفتر حفظ و نشــر آثار رهبر انقلاب در توئیتی در 
واکنش به نقل قول مجید انصــاری، حرف های او را تایید کرد و 
موج جدیدی از هجمه ها هم آغاز شــد که البته آن روز محمدباقر 

قالیباف، توئیت فضایلی را تلویحا تایید کرد.
بهتر اســت این هجمه ها را جزءلاینفــک تندروها و جریان 
شکســت خورده انتخابات اخیر بدانیم که حتــی به رهنمودهای 
رهبری هم وقعی نمی نهند و تنها مسیر تخریب را می شناسند. اینان 
همان افرادی هســتند که حتی چشم بر فسادهای دولت سیزدهم 
بســتند زیرا منفعت شــان در آن بود. به هرحال مشکل این قانون 
کــه دولت چهاردهم لایحه آن را به مجلس فرســتاده بود به بند 2 
برمی گردد که باید هم به عقیده دولت و هم به عقیده صاحب نظران 
اصلاح شــود. یعنی انتصاب کســانی که خود، فرزندان یا همسر 
ایشــان تابعیت مضاعف دارند در مشاغل و پست های حساس به 
موجب بند )الف( ماده 2 قانون نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل 
حساس مصوب 1401/7/10 ممنوع است. به عقیده حقوقدانان، 
آنچه ایراد اصلی اســت و حتی در لایحه اصلاحی اخیر دولت نیز 
بدون توجه باقی مانده، استثناناپذیری بند )الف( ماده 2 این قانون 
است. لایحه ای که دولت به مجلس دوازدهم برای اصلاح فرستاد 
از ایــن قرار بود که تابعیت همســر و فرزند تاثیری در به کارگیری 
افراد در مشاغل حساس نداشته باشد و اگر خود فرد تابعیت مطلق 
اعم از قهری و غیرقهری داشــته باشــد، نتواند به شغل حساس 

برسد به این معنی که همسر و فرزندش استثنا می شوند.

 رئیس مجلس دوازدهم انتصاب ظریف را خلاف قانون دانست
و محمدجواد ظریف پاسخ داد که این مساله را از رییس جمهور بپرسید

یف ظر علیه  قالیباف 

در محضر حکیم

فرمانده معظم کل قوا در دیدار مسئولان و فرماندهان نیروی دریایی ارتش با گرامیداشت سالروز 7 آذر 
13۵9 و حماسه آفرینی ناوچه پیکان در مقابل دشمن بعثی که روز نیروی دریایی نام گرفته است، نیروی 

دریایی را در دنیای امروز نیرویی حیاتی و تعیین کننده خواندند 
و با تحســین فعالیت بخش های مختلف عملیاتی، اطلاعاتی، 
پشتیبانی، سازندگی و نوآوری در نیروی دریایی ارتش، گفتند: 
جهت گیری نیروهای مســلح، به ویژه نیــروی دریایی در همه 
فعالیت ها و برنامه ریزی ها باید متمرکز بر افزایش آمادگی و توان 
رزمی باشــد. آیت الله خامنه ای، افزایش تــوان رزمی را باعث 
پیشگیری از تهاجم دشمن دانســتند و افزودند: مهم ترین کار 

نیروهای مســلح پیشگیری از تهاجم اســت بنابراین باید به  گونه ای عمل و توان رزمی کشور را در نگاه 
و رصد بدخواهان ایران برجســته کنید که به معنی واقعی احساس کنند هرگونه برخورد برای آنها هزینه 
سنگینی به دنبال خواهد داشت. رهبر انقلاب اسلامی، استمرار 
ماموریت هــای دریانــوردی را ضروری برشــمردند و گفتند: 
همچنان  که پیش از این گفته شد، می توان ماموریت چند ماهه 
ناوگروه ۸۶ و جزئیات آن را با زبان و ابزار هنر به افکار عمومی 
منتقــل کرد. در ابتدای ایــن دیدار امیردریــادار ایرانی فرمانده 
نیــروی دریایی ارتش جمهــوری اسلامی ایران، گزارشــی از 
برنامه ها و فعالیت های این نیرو در بخش های مختلف بیان کرد.

فرمانده کل قوا در دیدار مسئولان و فرماندهان نیروی دریایی ارتش تاکید کردند:

ضرورت استمرار ماموریت های دریانوردی 

هدا احمدی
گروه  سیاسی
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پایان 
جنگ لبنان 

یوئه ژیائویونگ، فرســتاده ویژه چین در امور افغانستان گفت 
که در زمان مناسب مساله به رسمیت شناختن محقق می شود 
و فکر می کنم چین برای انجام این کار نه  تنها با افغانستان بلکه 
با همسایگان و کشورهای منطقه رایزنی کامل خواهد داشت. 
وی بر نگرانی برخی از کشــورهای منطقه در مورد گروه های 
خاص در افغانستان که به اعتقاد آنها می تواند بر روابط با کابل 

تاثیر منفی بگذارد، اذعان کرد.

نشســت نماینــدگان ملــی بریکس موســوم به »شــرپا« در 
یکاترینبورگ روســیه برگزار شــد. قرار اســت در این نشست 
فعالیت های ریاســت یک ســاله روســیه بر بریکس بررســی 
شــود. مجید صمدزاده صابر، مشــاور وزیر امور خارجه ایران و 
»سوشــرپا«ی ایران در بریکس طی سخنانی خواستار تاسیس 
دبیرخانه چابک و کم هزینه برای بریکس شــد و تاکید کرد که 
موضوعات اقتصادی و مالی باید در اولویت فعالیت ها قرار گیرد.

تیــم دونالد ترامپ پس از تکمیــل فرآیند انتخاب کابینه 
آینده خود با امضای یادداشــت تفاهم با دولت جو بایدن 
وارد مرحله بعدی انتقال دولت در کاخ سفید شد. سوزی 
وایلز، رئیس دفتــر دونالد ترامپ با اعلام این خبر گفت: 
»این تعامل به نامزدهای کابینه مورد نظر ما اجازه می دهد 
تا آماده سازی های ضروری ازجمله اعزام تیم های خود و 

تکمیل انتقال منظم قدرت را آغاز کنند«.

تفاهم انتقال قدرت درخواست ایران از بریکس چین و طالبان 

رئیس جمهور آمریکا اعلام کرد که هیچ نظامی آمریکایی در 
جنوب لبنان مستقر نخواهد شد و در طول ۶0 روز آینده، ارتش 
لبنان بار دیگر کنترل قلمرو خود را به  دست خواهد گرفت. او 
گفت: اسرائیل به تدریج عقب نشینی خواهد کرد و شهروندان 
بــه خانه های خود بازمی گردند. او مدعی شــد در صورتی که 
توافق با شکســت روبه رو شود، اســرائیل حق دفاع از خود را 
دارد. بایدن و امانوئل ماکرون، رئیس جمهور فرانسه همچنین 
در بیانیه ای مشــترک اعلام کردند که آتش بس، اسرائیل را از 
تهدید حزب الله حفظ و شــرایطی را برای آرامش پایدار ایجاد 
خواهد کرد. آن هــا همچنین گفتنــد، تلاش خواهند کرد که 
مفاد آتش بس کاملا اجرایی شــود. بایدن اما در بخش دیگری 
از ســخنرانی خود در کاخ سفید به اوضاع ناگوار مردم غزه که 
در پی حملات اســرائیل به وجود آمده، اشــاره کرد و گفت که 
ایــالات متحده در روزهای آینده و همراه با ترکیه، قطر و مصر 
تلاش دیگری برای حصول آتش بس در غزه انجام خواهد داد. 
او همچنین از جنبش حماس خواست اسرای اسرائیلی را آزاد 

کنند. 

 W تمرکز بر غزه؟
ایــن اظهارات بایــدن در حالی مطرح می شــود که جیک 
سالیوان، مشــاور امنیت ملی آمریکا در مصاحبه ای با شبکه 
خبری ان.بی.ســی اعلام کرده که جــو بایدن، رئیس جمهور 
آمریکا مایل اســت کار روی آتش بس غزه را با همکاری بین 
نماینده خود با قطر، ترکیه، مصر و دیگر عوامل موثر در منطقه 
آغــاز کند. از ســوی دیگر بایدن در شــبکه اجتماعی ایکس 
)توئیتر( اعلام کرد که واشــنگتن کار با شرکایش در منطقه را 

برای تضمین آتش بس در غزه از سر می گیرد«. 
به موازات این روند، آموس هوکشــتاین فرســتاده ویژه جو 
بایدن، رئیس جمهور آمریکا به لبنان بامداد چهارشنبه و درباره 
توافق آتش بس میان لبنان و اســرائیل گفت که آتش بس یک 
توقف درگیری دائمی اســت که به پایــان  دادن به خصومت ها 
منجر می شود. هوکشتاین در ادامه گفت: ما نمی خواهیم آنچه 
در سال 200۶ اتفاق افتاد، تکرار شود لذا زمانی که جنگ تمام 
شود، توافق باید کاملا اجرایی شود. او که با الجزیره گفت وگو 
می کــرد، تصریح کــرد که تمام مفاد و اصــول قطعنامه 1701 
باید با یک ســازوکار نظارتی به منظور تضمین آن، پیاده سازی 
شــود«. او همچنین خبر داد »ســازوکار نظارتــی آتش بس 
ایجاد می شــود و ما در تلاش هستیم تا از هرگونه تخطی از آن 
جلوگیری کنیم«. فرســتاده ویژه بایدن گفت که »ما در لبنان 
نیروی آمریکایی مســتقر نمی کنیم اما از ارتش لبنان حمایت 
می کنیم«. او گفت: هر دو طرف لبنانی و اسرائیلی حق دفاع از 
خود را طبق توافق آتش بس و قانون بین المللی خواهند داشت. 
هوکشتاین همچنین درباره نیروهای حافظ صلح سازمان ملل 
خبر داد: »نیروهای یونیفل بخشــی از سازوکار نظارتی درباره 
عقب نشینی اســرائیل از جنوب لبنان و اســتقرار ارتش لبنان 

خواهد بود«. 

 W موافقان و مخالفان چه گفتند؟
آنچه در مورد این توافق باید مورد نظر قرار بگیرد این است 
که در گذشته گفته شده بود، نیروهای نظامی ایالات متحده به 
درخواست اسرائیل قرار است در مرز روردخانه لیتانی مستقر 
شــوند اما حالا  نه تنها هوکشتاین بلکه بایدن هم این موضوع 
که قبلًا رســانه های اسرائیل آن را مطرح کرده بودند را تکذیب 
کرد. بر همین اساس طی ۶0 روز آینده جابه جایی نظامیان را در 
مرز مذکور خواهیم دید؛ چراکه بر اساس این توافق، حزب الله 
و اســرائیل ۶0 روز فرصت دارند تا نیروها و تسلیحات خود را 
از منطقه و خط آبی )مرز غیررســمی بین لبنان و اسرائیل( و 
رودخانه لیتانــی در حدود 30 کیلومتری عمــق خاک لبنان 
خارج کنند. اینکه بازگشــت ســاکنان و ترافیک شــدید در 
جاده های منتهی به مناطق مســکونی جنوب لبنان از ســوی 
رســانه ها گزارش شده، نشــان از عادی شــدن اوضاع برای 
ســاکنان جنوب لبنان دارد اما در مورد شهرک های شمالی که 
اراضی اشغالی توسط اسرائیل ساخته شده، اوضاع کمی فرق 
می کند و به نظر می رســد که بازگشت آنها کمی طول خواهد 
کشــید. در این بین برخی از مقامات اسرائیل از این آتش بس 
خشنود نیســتند. به عنوان مثال آویگدور لیبرمن، وزیر جنگ 
اسبق اسرائیل در اظهاراتی در این باره گفت: درحالی که پرچم 
حزب الله در بیروت برافراشــته می شود، کابینه اسرائیل پرچم 
سفید )نشانه تسلیم( را بالا می برد. لیبرمن گفت: نتانیاهو گفته 
بود که جنگ تا پیروزی مطلق ادامه خواهد یافت اما مشخص 

نکرد که چه طرفی پیروز خواهد شد!  بتسالل اسموتریچ، وزیر 
دارایی اسرائیل هم گفت با اجرایی  شدن آتش بس »بزرگ ترین 
آزمون« کابینه آغاز خواهد شــد و باید دید که خروجی آن چه 

خواهد شد. 
جوزپ بورل، مســئول سیاســت خارجــی اتحادیه اروپا 
خواستار اجرای کامل قطعنامه 1701 سازمان ملل شد و گفت: 
مردم لبنان حق بازیابی حاکمیت کشــور خــود بدون دخالت 
خارجی را دارند. امانوئل ماکرون، رئیس جمهور فرانســه هم 
گفت آتش بس در لبنان باید مســیر را برای آتش بس در غزه باز 

کند. 
دیویــد لمی، وزیر خارجــه انگلیس هم از تمــام طرف ها 
خواســت تا از توافــق آتش بس در جهت ایجاد مســیر برای 
صلح پایدار در منطقه استفاده کنند. اورسلا فون درلین، رئیس 
کمیســون اروپا، آتش بــس میان لبنان و اســرائیل را »خبری 

دلگرم کننده« توصیف کرد. 
رهبران اردن مصر، عراق، عربســتان سعودی و ... هم از 
این توافق اســتقبال کردند. همچنین محمــود قماطی، نایب 
رئیس شــورای سیاسی حزب الله لبنان در یک نشست خبری 
از ضاحیه جنوبی بیروت گفــت: ما امروز بعد از دو ماه جهاد 
مســتمر و پایداری و اراده به پیروزی رسیدیم و دشمن به هیچ 
یک از اهداف خود نرســید. وی افزود: استواری مقاومت در 
جنوب، دشمن را ناکام گذاشــت و تجاوز به خاورمیانه را نیز 
ناکام گذاشت. قماطی تاکید کرد: آنچه امروز اتفاق افتاد یک 

پیروزی برای امنیت ملی اعراب است. 

دیدگاه: گزارش خارجی

 پاتک پهپادی روسیه
به 17 منطقه اوکراین

 چرا مقامات کی یف برای دریافت تسلیحات
راهی کره  جنوبی شدند؟

نیروی هوایی ارتش اوکراین اعلام کرد: روسیه از روز 
دوشنبه تا سه شنبه 1۸۸ پهپاد را به 17 منطقه در اوکراین 
شلیک کرده است. این تعداد پهپاد شلیک  شده در یک 
حمله توسط روســیه بی پیشینه است و رکورد محسوب 
می شــود. ولودیمیر زلنســکی، رئیس جمهــور اوکراین 
روز سه شــنبه 27 نوامبر در سخنرانی روزانه خود گفت: 
»پرتاب نزدیک به 200 پهپاد روسی علیه اوکراین در یک 
روز این موضوع را ثابت کرد که روسیه با جاه طلبی هایش 

از هر گونه ایده صلح واقعی به دور است«.
زلنسکی گفت که بیشــتر پهپادها سرنگون یا خنثی 
شده اند اما گلوله باران از سمت روسیه به ساختمان های 
مســکونی و زیرســاخت های حیاتی ازجمله شــبکه 
برق ملی آســیب رسانده اســت. او افزود که در منطقه 
ترنوپیل، پیامدهای این حمله هنوز درحال بررسی است. 
رئیس جمهــور اوکراین همچنین گفــت که در پی حمله 
روســیه به یک پمپ بنزین در منطقه ســومی، عملیات 
نجــات در این منطقــه در جریان اســت. در این حمله 
دست کم دو نفر کشته شدند. این حمله همچنین به یک 

ساختمان مسکونی و یک مهدکودک نیز آسیب رساند.
زلنســکی اعلام کرد که مســکو احتمالًا از سامانه 
پرتاب چندگانه موشــک اســتفاده کرده است و گفت: 
»تنها راه دفاع در برابر چنین حملاتی، نابودی تسلیحات 
و سامانه های پرتاب روسیه در خاک این کشور است«. 
اوایــل نوامبر پس از آنکه نیروهای کره شــمالی در کنار 
مسکو در جنگ علیه اوکراین مستقر شدند، بایدن اجازه 
استفاده از تســلیحات دوربرد آمریکایی برای اوکراین را 
صادر کرد تا این کشور بتواند به نقاط عمیق تری در خاک 
روســیه حمله کند. در 19 نوامبر، کی یف برای نخستین 
 بار از اتکمز)ATACMS( موشــک های تاکتیکی ارتش 

ساخت آمریکا استفاده کرد. 
در همین حال در رویدادی نادر، وزارت دفاع روسیه 
رسماً اعتراف کرد که تســلیحات دوربرد اوکراین باعث 
آســیب دیدن زیرســاخت ها و مجروح شدن تعدادی از 
نظامیان این کشــور شــده اســت. این وزارتخانه اعلام 
کرد که ۵ موشــک اتکمز به یک سامانه موشکی پدافند 
هوایی در منطقه مرزی کورسک روسیه شلیک شده که 
از این تعداد، تنها ســه موشک سرنگون شده و در نتیجه 
رادار سامانه آســیب دیده و تعدادی از نظامیان مجروح 
شــده اند. در حمله ای دیگر در روز دوشنبه، اوکراین ۸ 
موشک اتکمز شلیک کرد که 7 فروند آن سرنگون شد. 
یکی از موشک ها به این تاسیسات برخورد کرد و آسیب 
جزیی به بار آورد و دو نفر نیز زخمی شدند. وزارت دفاع 
روسیه گفت: »آماده ســازی برای اقدام تلافی جویانه در 
جریان اســت« اما توضیح بیشــتری نــداد. ویچسلاو 
ولودین، رئیس دومای دولتی روســیه از غرب خواست 
تا از تشــدید تنش ها خودداری کند چراکه این موضوع 
می تواند در نهایت به شــهروندان اروپا آسیب برساند«. 
خبرگزاری رویترز بر پایه گزارش  برخی رسانه ها نوشت 
کــه یک هیات اوکراینــی به رهبری وزیر دفاع، رســتم 
عمروف، این هفته به کره جنوبی سفر کرده تا درخواست 
کمک تســلیحاتی کند تــا در جنگ کی یف با روســیه 
استفاده شود. این هیات با مشاور امنیت ملی کره جنوبی، 
شین وون-سیک دیدار کرده و درباره جنگ در اوکراین 
تبادل نظر داشته اما منبعی برای این اطلاعات ذکر نشده 
است. براساس گزارش ها هیاتی از اوکراین قرار است از 
کره جنوبی دیدار کند و خواستار کمک تسلیحاتی شود. 
گاه ارائه شــده است.  این گزارش ها به نقل از یک منبع آ
براساس گزارش یونهاپ، خبرگزاری کره جنوبی، انتظار 
می رود که این هیات به  زودی احتمالًا از روز چهارشنبه 
با رئیس جمهور کره جنوبی، یون سوک یول، دیدار کنند. 
این گزارش نیز به نقل از منابعی آشــنا با این رویداد نقل 

شده است.
یورونیوز

ادامه گزارش یک
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مسعود پزشکیان غروب سه شــنبه ۶ آذر در ادامۀ برنامۀ 
»دیدار با بزرگان« به همراه سیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی به دیدار دکتر رضــا داوری اردکانی، عضو 
پیوسته فرهنگستان علوم و رئیس پیشین این فرهنگستان و 

فیلسوف شهیر ایرانی رفت.
دکتر داوری اردکانی دربارۀ وضعیت کنونی کشــور و چه 
باید کرد، نظــرات و تأملاتش را بــا رئیس جمهور در میان 
گذاشت. این پرســش به عنوان یک بحث علمی و فلسفی 
همواره در تحقیقــات و پژوهش های دکتــر داروی مطرح 
شده اســت و او در این دیدار به بیان برخی از این تأملات و 
دغدغه ها پرداخت. این دیدار را در واقع می توان گفت گوی 
حکیم و حاکم و در تداوم ســنت نصیحت الملوکی حکمای 
ایرانی دانســت که از هر فرصتی برای مشــورت به اصحاب 
قدرت استفاده می کردند تا شاید به واسطۀ این مشورت ها و 
نصایح، گره ای از کار فروبسته مردم گشوده شود و وضعیت 
امور اندکی اصلاح شــود. دکتر پزشکیان هم ضمن تجلیل 
از این استاد فلســفه گفت: »جناب عالی از مفاخر و ذخایر 
علمی کشور هستید و اقدامات شما در جامعۀ ایران همواره 
مانــدگار خواهد بود.« رئیس جمهور با اشــاره به نگاه ویژه 
دولت چهاردهم به اصلاح و ارتقای نظام آموزشــی افزود: 
برای ارتقــای کیفی نظام آموزشــی برنامه هایــی داریم که 
امیدوارم بتوانیم آنها را عملی کنیم. دکتر داوری نیز با تأکید بر 
اهمیت نظام آموزشی گفت: »من در سفری که به ژاپن داشتم 
از یکی از اســاتید آنجا راز پیشرفت ســریع و پایدارشان را 
پرسیدم که در پاسخ گفت ما در ژاپن از 200 سال قبل تاکنون 
به نظام آموزشــی توجه ویــژه ای داشــته ایم.« در ادامۀ این 
دیدار صمیمــی دکتر داوری به ذکر خاطراتی از فعالیت های 
دکتر پزشکیان در دورۀ ریاســتش بر دانشگاه علوم پزشکی 
تبریز و اقدامات آن زمان مســعود پزشکیان در هیأت امنای 
رشــیدالدین فضل الله پرداخت و گفت: »من آن زمان اولین 
بار بود که دکتر پزشــکیان را از نزدیک دیدم و با هم در هیأت 
امنای رشیدالدین فضل الله کارهایی انجام دادیم. رشیدالدین 
فضل الله در عصر خودش یک شهر دانشگاهی ساخته بود 
که یک نوآوری عظیم در جهان بود اما متاســفانه امروز به 
اندازه ای که باید شــناخته شده نیست.« دکتر پزشکیان هم 
در این زمینه گفت: »رشــیدالدین فضل اللــه در زمان خود 
اقداماتــی کرده که بی نظیر بوده اســت مثل ســاخت یک 
شهر دانشگاهی که به صورت خودبنیاد اداره می شد و تمام 
هزینه هایش را هم خود مجموعه تأمین می کرد. نوع وقف ها 
و فرآیندهای مدیریتی رشیدالدین فضل الله در ربع رشیدی 
به گونه ای است که نظیر آن امروز در دانشگاه های معتبر دنیا 
اجرایی می شــود و این خیلی عجیب است.« در این دیدار 
هم چنین شــعر طنزی که زمان انتخابات تیر 1403 از سوی 
دبیر بازنشســته اردکان که خواهرزاده استاد داوری اردکانی 
است، توسط دختر این فیلســوف در حضور رئیس جمهور 

خوانده شد.
در پایان این ملاقــات دکتر داوری اردکانی ســه جلد از 
کتاب هــای خود بــه نام های »آزادی، قانون و ســازمان«، 
»علوم انسانی و برنامه ریزی توسعه« و »اکنون و آیندۀ ما« را 
به دکتر پزشکیان اهدا کرد. در این دیدار علاوه بر سیدعباس 
صالحی، محســن حاجی میرزایی رئیــس دفتر و نیز برخی 

اعضای خانوادۀ دکتر پزشکیان او را همراهی می کردند.

 Wوصیت نامۀ فکری داوری 
»آزادی، قانون و ســازمان« یکی از کتاب هایی است که 
دکتر داوری بــه رئیس جهمور هدیه داده اســت. داوری از 

به عنوان »وصیت نامۀ فکری«  این کتاب 
خود یاد کــرده و آن را این گونــه به  پایان 
برده: »این نوشته به اعتباری وصیت نامۀ 
فکری من اســت. در پایان عمر و پس از 
تجربۀ طولانی 70 ســاله احساس کردم 
که اگر دربارۀ آزادی حرفی نزنم لااقل به 
خود ظلم کرده ام. ممکن است حرف من 
اثر نداشــته باشــد اما می خواستم و لازم 
می دانســتم که در شرایط کنونی در همین 
حد اجمال کــه می بینید چیزهایی که در 
باب آزادی به نظرم می رســد را بنویسم. 
به خصــوص کــه آن چه تاکنــون گفته و 
نوشــته ام، محل سوءتفاهم بسیار و مورد 
تفســیرهای ناروا بوده است. من معتقد 
نیســتم که این جهان به ســوی صلاح و 

آزادی می رود اما می دانم و می گویم که آزادی شــرف آدمی 
اســت و کسی در وضع و موقع و مقام من مخصوصاً باید از 

آن دفاع کند.«
منظور دکتر داوری از »آن چه تاکنون گفته و نوشته ام محل 
سوءتفاهم بسیار و مورد تفسیرهای ناروا بوده« به سابقۀ او 
در عرصۀ عمومی به ویــژه جدال پوپری ها و هایدگری ها از 
میانۀ دهۀ ۶0 تا میانۀ دهۀ 70 برمی گردد اما اکنون سال های 
بسیاری گذشته و مناسبات گذشــته دست خوش تغییرات 
بزرگی  شده است. داوری طی دو دهۀ اخیر با مشاهدۀ نتایج 
برخی از آراء خود هم چنین سوءتفاهم ها و کج فهمی هایی که 
نسبت به نظرات او وجود داشــته، به دریافت ها و تفکرات 
جدیدی رســیده و با شجاعت و شهامت یك متفکر اصیل، 
تغییرات و تحولات فکری خود را بر آفتاب افکنده اســت و 
به گفته خود، در کتاب » فلســفه، سیاست و خشونت« به 

محاکمۀ خویش نشسته است.
دکتر داوری در کتاب »آزادی، قانون و ســازمان« بر این 
عقیده اســت کــه آزادی به پای خود به هیــچ جا نمی رود. 
زیرا خانۀ آزادی جان مردمان اســت و تا جان مهیا نشــود، 
آزادی نمی توانــد در آن خانه کند. او در این کتاب رویکردی 
عینی گرا و عمل گــرا دارد و آزادی نظر و آزادی عمل را جدا 
از هم نمی داند، حتی معتقد اســت اگر دومی )آزادی عمل( 
نباشــد اولی )آزادی نظر( هم نمی تواند وجود داشــته باشد 
و می نویســد: »معمولًا گمــان می کنند کــه آزادی به اهل 
نظر تعلق دارد و اهل عمــل باید به کارهای ضروری و رفع 
ضرورت ها بپردازند. این هــا نمی دانند که بزرگ ترین عمل 
در تاریــخ، عمل اهل نظر و نظری اســت که جهان را تغییر 
می دهد.« به اعتقاد او تجدد را فیلســوف جعل نکرده بلکه 
تجدد، خیابان و آســفالت و تعلیمات عمومی و بهداشت و 
تکنولوژی و اداره و مقررات اداری و... اســت و »کاری که 
فیلســوف می کند این است که ربط این چیزها به یکدیگر را 
معلوم می کند؛ زیرا وظیفۀ فیلســوف بازگرداندن کثرت ها به 
وحدت اســت. مردم هم با خیابــان و اداره و اتومبیل و... 
سروکار دارند نه اینکه به تجدد بیندیشند. تجدد یک مفهوم 
فلسفی اســت و بحث دربارۀ آن برعهدۀ اهل فلسفه است. 
سیاســتمداران و دانش مندان به خصوص دانش مندان علوم 
اجتماعی نیز نســبتی با تجدد دارند اما این نسبت با مفهوم 

و معنی تجدد نیست بلکه با شئون تجدد و چگونگی تحقق 
آن شــئون اســت.« به اعتقاد او دانشــمند علوم اجتماعی 
باید به دولت و حکومت مشــاوره دهد کــه با چه برنامه ای 
می توان توسعه را ســازمان و سامان داد اما به نظرش اکنون 
این هم کاری به صورت جدی صورت نمی گیرد: »دانش مندان 
علوم اجتماعی ما در مســائل عمده و اساسی کشور کمتر 
وارد می شــوند و گاهی که وارد می شوند بیشتر نظر سیاسی 
دارند و درصدد اثبات و نفی این یا آن سیاســت اند. این کار 

عیبی ندارد اما وظیفۀ دانش مند چیز دیگری است.«

 Wحضور در کنسرت سیمرغ 
سه شنبه شب مسعود پزشکیان و سیدعباس صالحی بعد 
از دیــدار با دکتر داوری به تالار وحدت رفتند و به تماشــای 
کنســرت »منظومه ســیمرغ )قــاف(« به رهبــری فرهاد 
فخرالدینی نشستند. حضور رئیس جمهور در تالار وحدت با 
استقبال قابل توجه حاضران روبه رو شد و در پایان اجرا تابلو 
و تقدیرنامه ای از ســوی رئیس جمهور به استاد فخرالدینی 
اهدا شد. رئیس جمهوری پیش از ایجاد زمان تنفس بین دو 
اجرا برای فرصت ورود به سالن، همراه با تعدادی مسوولان 
در سالن انتظار حضور داشت. پزشکیان در این زمان اندک، 
برای روشن بودن تعداد زیاد چراغ های سالن انتظار تذکر داد 
و از مسوولان تالار وحدت درخواست کرد که به سرعت همۀ 
چراغ ها به جز یکی از آن ها خاموش شود و تأکید کرد در این 
شرایط، همه باید خود را ملزم به صرفه جویی در انرژی کنند.
کنسرت »منظومۀ سیمرغ )قاف(« اولین حضور فرهاد 
فخرالدینــی روی صحنــه پس از یک دهه اســت که در آن 
تازه ترین ســاخته خود بر اســاس »منطق الطیر« را رهبری 
می کند. این کنســرت که با همکاری ارکســتر سمفونیک 
تهران از 30 آبان تا 7 آذر برگزار شد، در پی استقبال مخاطبان 
برای دو شــب دیگر در تاریخ های جمعه و شنبه 9 و 10 آذر 
در تالار وحدت تمدید شــد. ارکستر سمفونیک تهران سال 
1322 توســط پرویز محمود پایه گذاری شد. دوران طلایی 
این ارکســتر در سال های 13۵1 تا 13۵7 و به رهبری فرهاد 
مشــکوه سپری شد. ارکســتر ســمفونیک تهران اکنون از 
مجموعه های تحت پوشش بنیاد فرهنگی هنری رودکی است 
که از سال گذشته با رهبری دائمی منوچهر صهبائی به روی 
این  صحنه می رفت، نخســتین کنسرت 
ارکستر در سال 1403 با عنوان »از دنیای 
نو« به رهبری منوچهــر صهبائی خرداد 
امســال در تالار وحدت به روی صحنه 
رفت و پس از دو ماه تعطیلی رویدادهای 
موسیقایی به دلیل ماه های محرم و صفر، 
این ارکســتر فصل جدید اجراهای خود 
را از شــهریور امسال با رهبر مهمان آغاز 
کرد. کنسرت ارکســتر سمفونیک تهران 
شهریور با عنوان »تهران، جشن بیکران« 
به رهبــری آرش گوران و آبــان با عنوان 
»مارش ایرانی« به رهبری مازیار یونسی 
برگزار شد و در روزهای اخیر هم کنسرت 
»منظومه ســیمرغ )قاف(« را با رهبری 

فرهاد فخرالدینی اجرا کرد.

در دیدار رئیس جمهور و دکتر رضا داوری اردکانی چه گذشت؟

گفت وگوی حکیم و حاکم گزارش

اخلاق ورای فلسفه اخلاق
نشست رونمایی کتاب اخلاق شناسی و مرزهای فلسفه

نشســت رونمایی از کتاب »اخلاق شناســی و مرزهای 
فلســفه« برنــارد ویلیامــز به همت گــروه فلســفۀ خانۀ 
اندیشمندان علوم انســانی و با همکاری موسسۀ پژوهشی 
حکمت و فلســفه ایران و موسسه فرزانه، شــنبه 3 آذر در 
ســالن فردوســی خانۀ اندیشــمندان علوم انســانی برگزار 
شد. در این نشســت مصطفی ملکیان )پژوهش گر فلسفۀ 
اخلاق(، محسن جوادی )پژوهش گر فلسفۀ اخلاق و عضو 
هیات علمی دانشــگاه قم( و مینو حجت )مترجم کتاب و 
عضو هیأت علمی مؤسســۀ پژوهشی حکمت و فلسفه( به 
ســخنرانی پرداختند و مالک شجاعی جشوقانی دبیری این 

نشست را برعهده داشت.
مینو حجت، مترجم کتاب به عنوان اولین ســخنران این 
نشســت در مورد علت ترجمۀ این کتاب گفت: »آشــنایی 
من با فلسفه ویلیامز از طریق استاد ملکیان بود. ویلیامز با 
فایده نگری به شــدت مخالف است. عنوان این کتاب برای 
مــن خیلی جذاب بــود. پیش از این هم من بــا ناکارآمدیِ 
فلســفه در حــوزۀ اخلاق هم دلی داشــتم و فکــر می کردم 
نمی شود در فلسفه، پاســخ های کاملی برای اخلاق یافت. 
وقتی در مورد ویلیامز تحقیق کردم، متوجه شــدم او یکی از 
بزرگ ترین فیلسوفان اخلاق قرن بیستم است. اجماعی هم 
وجود دارد که کتابِ »اخلاق شناســی و مرزهای فلسفه«، 
مهم ترین کتاب ویلیامز است. از ویلیامز تا پیش از این هیچ 
کتابی در فارسی ترجمه نشده بود. همۀ این ها انگیزه ای شد 
که این کتاب را ترجمه کنم. بنده در ترجمه متون فلســفی به 
ایــن قائلم که نباید دقت را فــدایِ روان کردن متن کرد. در 
مورد این کتاب هم ســعی کردم بدون فدا کردن دقت، متن 
را پیــش ببرم. ویژگی شــاخص این کتاب، فشــردگی متن 
آن است. نویســنده به ایجاز سخن می گوید. نکاتی هم که 
او مطــرح می کند، نــکات بدیع و حتی نامتعارفی اســت. 
ویلیامز فرض هایی را زیر سؤال می برد که ما همیشه با آن ها 
فلسفه ورزی کرده ایم. حتی اگر ما سخنان او را نپذیریم، باز 
هم مطالب ویلیامز می تواند موجب پیرایش تفکرات ما شود. 
دو خصیصه فشردگی و بدیع بودن این اثر را تبدیل به یک اثر 

اصیل کرده است.«
در ادامــه مصطفی ملکیان، پژوهش گر فلســفۀ اخلاق 
گفت: »بدون مبالغه معتقدم در میان کتاب هایی که در مورد 
فلسفۀ اخلاق در زبان فارسی تاکنون ترجمه شده، هیچ کدام 
عمــقِ این کتــاب را ندارند. ترجمۀ کتاب هم بســیار دقیق 
است. این کتابی است که باید به صورت درس تدریس شود. 
برنارد ویلیامز از فیلسوفانی است که با نظام پردازی فلسفی 
کاملًا مخالف است. او صریحاً گفته، من یک انسان بدبینم 
و بدبینی خودش را معنا کرده است. او می گوید هر حقیقتی 
در عالم انســانی تسلی خاطر انســان را از بین می برد چون 
تسلی بخشی از عالم حقایق انســانی نمی بینیم. بزرگ ترین 
مشکل انسان این است که بتواند این حقایق را درک کند ولی 
نشکند. ما از فلسفه انتظار داریم که این کار را انجام دهد و 
قدرت انعطاف پذیری در برابر این حقایق انسانی را بدهد. اما 
فلسفه هم تا حد بسیار کمی می تواند این کار را انجام دهد. 
ما از فلسفۀ اخلاق انتظار داشــتیم ما را به اخلاقی زیستن 
برانگیــزد اما از نظر ویلیامز اصلًا نظریه پردازی در فلســفۀ 
اخلاق، کاری نشــدنی اســت. هیچ کس از راه آشنا شدن 
صرف با نظریات فلســفۀ اخلاق، نمی تواند اخلاقی زندگی 
کند. بنابراین هم دلی و هم دردی پیدا کردن نسبت به دیگران 
باید قبل از فلســفۀ اخلاق پدید بیاید. ویلیامز معتقد است 
ما باید با احساســات و عواطف آدمیــان کاری کنیم که این 
احساســات و عواطف فقط معطوف به این ایگوی کوچک 

نباشد و معطوف به دیگران بشود.«
محســن جوادی هــم در ادامه گفــت: »ویلیامز به هر 
نظریه ای سر زده اســت. او به نوعی از اصطلاحات دنیای 
جدید فرار می کند اما دوباره در دام آن ها می افتد. هر کســی 
که دغدغــۀ جدی فلســفه اخلاق دارد باید ایــن کتاب را 
بخواند، هر چند که کتاب منتقدان جدی هم دارد. این کتاب 
یکی از خواندنی ترین و پر مطلب ترین کتاب های این حوزه 

است و زمان زیادی برای ترجمۀ آن صرف شده است.«
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از همــان زمانی که تیــزر برنامــه »اکنونِ« همــراه با نگاه 
حســرت بار ســروش صحت به عکس هایی که او با مهمانانش 
در برنامه »کتاب باز« گرفته بود، منتشــر شــد، می شــد حدس 
زد که مدیــران تلویزیون تاب پخش این برنامــه را- که یکی از 
پربیننده ترین برنامه  های رسانه ملی بود- از شبکه خانگی نداشته 
باشــند و هرچه از دست شــان برمی آید و به هر بهانه ای شده از 
پخش این برنامه جلوگیری کنند. از آنجا که مدیران فعلی عادت 
به خویشتنداری هم ندارند و شــبکه خانگی را با وجود نهادی 
مانند ساترا از زیرمجموعه های خود می دانند با پخش شدن تنها 
یک قســمت از برنامه »اکنون« بلافاصله از طریق ســاترا وارد 
عمل شــده و این برنامه را به دلیل اشاره مستقیم و غیرمستقیم 
به »کتاب باز«که مالکیت آن بر عهده صداوسیماســت، توقیف 

کردند!
آشکار است که این مدیران بهانه ای بهتر از این پیدا نمی  کردند 
که دســت به چنین کاری بزنند وگرنه همه مخاطبان با تماشای 
این برنامه و شــباهت ها، ارجاعات غیرمستقیم و از همه مهم تر 
بخش ها و کارشناســانش به یاد »کتاب بــاز« خواهند افتاد. با 
اخباری که از چنــد ماه قبل درباره »اکنــون« و مصاحبه های 
سروش صحت منتشر شده بود همه می دانستند که او قرار است، 
برنامه ای مشابه با »کتاب باز« را در شبکه نمایش خانگی بسازد 
چراکه مدیران تلویزیون به او و تهیه کننده اش اجازه ادامه ساخت 
این برنامه را ندادند. مدیران رسانه ملی هم تمامی این اخبار را به 
خوبی رصد کرده و همه آنها را شنیده و دیده بودند اما اینکه آنها 
همان زمان به پلتفرم گوشزد نکرده بودند که باید از ساخت چنین 
برنامه ای جلوگیری شود و این کار را به پخش اولین قسمت این 
برنامه موکول کردند، شــائبه برانگیز است و می توان همه اینها را 
نشان از قدرت نمایی مدیران این رسانه مقابل هنرمندانی دانست 
که چهره های موفق تلویزیونی بودند. انگار مدیران می خواهند به 
آنها نشان دهند که نمی توانند از امتیاز برنامه هایی که در این رسانه 
ســاخته اند برای خود استفاده کنند. اما  می شد این اعمال نفوذ 
در شــبکه خانگی را طور دیگری هم به رخ کشید و قبل از اینکه 
هزینه و وقت برای تولید برنامه ای مانند »اکنون« صرف شود از 

ساخت آن ممانعت کرد. 
 صحــت در گفت وگویی اعلام کــرده بود کــه از میان همه 
برنامه ها و سریال هایی که تا به امروز ساخته »کتاب باز« را بیشتر 
از همه دوست داشــته و از آن چیزهای بسیاری آموخته است. 
اما مدیران تلویزیــون به این دلیل که دیگر تمایلی به همکاری با 
برنامه ها سازان برتر خود نداشــتند و نهضت ضدسلبریتی به راه  
انداختنــد از ادامه این برنامه به کارگردانی صحت و تهیه کنندگی 
محمدرضــا رضاییان جلوگیری کردند. جالب اســت بدانید که 
برخلاف رامبد جوان و احســان علیخانی، ســروش صحت به 
همراه تهیه  کننده اش مقدمات ســاخت فصل بعدی »کتاب باز« 
را آماده کرده و حتی دکور این برنامه مدت ها در انتظار ســاخت 
فصــل بعدی خاک می خورد که رضاییان و صحت پس از اینکه 
مطمئن شــدند دیگر راهی برای حضور در تلویزیون ندارند، راه 
دیگری پیش گرفته و تصمیم به ســاخت دوباره برنامه  شــان در 
شبکه خانگی گرفتند. برنامه ای با میلیون ها تماشاگر و چه بهتر 
برای مدیران یک پلتفرم که برنامه ای با تماشــاگر میلیونی بالقوه 
داشته باشند. در شبکه خانگی به دلیل اینکه بودجه چند ده هزار 
میلیاردی در اختیار مدیران آنها نیســت، داشــتن تماشاگر یک 
برنامه از اهمیت بالایی برخوردار اســت و آنها برخلاف مدیران 

تلویزیونــی بر چنین مواردی حساســیت دارنــد و می دانند اگر 
برنامه هایشان تماشاگر نداشته باشــد، در مدت کوتاهی با افت 
خرید اشتراک روبه رو خواهند بود و حیات شان به خطر خواهد 
افتاد. بلایی که سر تعدادی از پلتفرم های مهم و صاحب نام آمد و 

حالا آنها به دنبال واگذاری امتیاز پلتفرم خود هستند. 
»اکنون« در قســمت اول میزبان علیرضــا قربانی، خواننده 
کشــور بود که درباره نکات مختلفــی صحبت کرد. بخش هایی 
از صحبت های او هم در فضای مجازی پربازدید شــد از جمله 
علاقه اش به قاریان مصری و گوش دادن به قرآن کریم با صوت 

این قاریان.
اما تنها یک روز بعد از پخش این برنامه محمدجواد شکوری، 
مدیر عامل فیلیمو نامه ای را از طرف ساترا خطاب به خودش در 
شبکه اجتماعی ایکس منتشر کرده است که دلیل اصلی توقیف 

این برنامه اشاره مستقیم به »کتاب باز« بوده است. 
شکوری در این باره نوشت: »اکنون نامه ای از ساترا به دستم 
رســید که مشخص شــد، تحمل پخش یک قســمت از برنامه 
»اکنون« ســروش صحت را هم نداشتند ... وقتی رقیب، نقش 
داور و رگولاتور را داشته باشه، همین میشه که به خودش اجازه 
بــده چنین نامه ای بزنه و »اشــاره« رو هم جــزء حق مالکیت 

حساب می کنه!«
در نامه ساترا به مدیرعامل فیلیمو آمده است: »احتراماً پیرو 
نامه شــماره 2۶27/1230 مــورخ 1403/0۸/30 درخصوص 
تعهد کتبی آن رســانه محترم با مضمون عدم اشــاره مســتقیم 
و غیرمســتقیم به برنامه »کتاب باز« و تعیین تکلیف اســتعلام 
صیانــت مهمانان برنامه »اکنون« لازم به ذکر اســت با توجه به 
عدم همکاری آن رســانه محترم درخصوص موارد فوق و اشاره 
مجری برنامه آقای سروش صحت و مهمان برنامه آقای علیرضا 
)قربانی( همچنین اشاره در بخش های جنبی برنامه صحبت های 
خانم محیا ســاعدی و آقای احســان عبدی پور)که در نســخه 
ارســالی به ســاترا این بخش ها وجود نداشت( به برنامه »کتاب 
باز« که مالکیت فکری آن برای ســازمان صداوسیما می باشد، 
برنامه »اکنون« تا تعیین تکلیف غیرقابل انتشار اعلام می گردد.«
جالب اینجاســت که ســاترا به عنوان نهاد تنظیم گر شــبکه 
نمایش خانگی در مقابل برنامه ها و ســریال هایی از این شــبکه 

که مورد انتقاد بســیاری قرار می گیرد و کمپین های مخالفت با 
آن تشــکیل می شــود، ســکوت کرده و هیچ عملی در راستای 
ممیزی و بهبــود کیفیت آن انجام نمی دهد امــا چنین برنامه  ای 
که بدون مشکل ممیزی ساخته می شود و در همان قسمت اول 
بخش های زیادی از آن در شبکه مجازی وایرال شده به این بهانه 
که اشاره مستقیم و غیرمستقیم به پیشینه آن شده، توقیف کرده و 

از خجالت سازندگان آن برمی آید!
مدیرعامل فیلیمو از نقــش رقیب در توقیف برنامه »اکنون« 
گفته و به صراحت به انتقاد از مدیران تلویزیون پرداخته اســت. 
چراکه این رســانه همچنان با وجود فاصله نوری که با شــبکه 
خانگی دارد چه به لحاظ سرمایه، تعداد مخاطبان و درآمد  های 
تبلیغاتی خود را رقیب آن دانســته و وقتــی نمی تواند از راه های 
دیگــر برنامه های آن را مورد انتقــاد و اعتراض قرار دهند چنین 
بهانه هایی را دستاویز از ســر راه برداشتن چنین برنامه  هایی قرار 

می دهند. 
معلوم نیست چرا مدیران تلویزیون که شکایت به ساترا بردند 
حتی یک لحظه هم فکر نکردند که در بهترین و خوش بینانه ترین 
حالت تعداد تماشــاگران برنامه »اکنون« بــه نیمی از مخاطبان 
»کتاب  باز« در تلویزیون هم نخواهد رســید. هر چقدر هم این 
برنامه در شــبکه نمایــش خانگی مورد توجه قــرار گیرد باز هم 
نمی تواند مخاطب میلیونی شــبکه نســیم در گذشــته را داشته 
باشــد. شــاید هم آنها به همه اینها فکر کردند اما انحصار طلبی 
و تمامیت خواهی شــان این اجازه را به آنها نــداده که واقع بینانه 
درباره برنامه ای که خود کمر به قتل آن بستند، تصمیم بگیرند و 
بگذارند بدون حاشیه و جنجالی که از ابتدا خود باعث و بانی اش 
بودند یــک برنامه پرمخاطب به پخش خود ادامه دهد و حداقل 
مخاطبانی که پیگیر و علاقمند به چنین برنامه ای بودند و حتی 
از آن یاد می گرفتند و تشویق به مطالعه و خواندن کتاب می شدند 

به تماشای آن بنشینند. 
توقیف » اکنون« یک روز پس از پخش اولین قسمت آن یک 
بار دیگر برخورد حذفی و ســلبی مدیــران تلویزیون را به خوبی 
آشکار کرد و نشان داد آنها تا چه اندازه تاب و تحمل یک برنامه 
موفق حتی در شــبکه ای که به اندازه آنها امکانات، ســرمایه و 

مخاطب ندارد را خواهند داشت.

برنامه اکنون به دلیل اشاره به کتاب باز یک روز پس از انتشار، توقیف شد

تحم نمی کنندل

هفتاد وپنجمین جشــنواره بین المللی فیلم برلین سال آینده در 
دو مکان جدید در سراســر پایتخت آلمان برگزار خواهد شــد. 
 Stage« مسئولان برگزاری برلیناله اعلام کرد که از سالن نمایش
Bluemax« بــه  عنوان یک مکان جدید برای نمایش فیلم های 

جشنواره استفاده خواهد کرد که ظرفیت حدود ۵00 صندلی را 
ارائه می دهد. این مکان به عنوان محل برگزاری بخش جدید و 

رقابتی »چشم انداز« ویژه فیلم های اول کارگردانان است.

آلک بالدوین که مهمان افتخاری جشنواره تورین بود با حضور 
در یک کنفرانس مطبوعاتی به سوال های خبرنگاران پاسخ داد 
و گفــت: مردم امروز ما از اخبار مطلع می شــوند که چه خبر 
اســت اما اطلاعات در آمریکا با پول هدایت می شــود و این 
فقط یک تجارت اســت. به همین دلیل هم اطلاعاتی درباره 
بزرگ ترین مسائل جهانی نداریم. آمریکایی ها خیلی کم درباره 

مسائل جهان می دانند یا هیچ نمی دانند.

صنعــت تلویزیون هم به دنبال تولید نســخه »شــوالیه 
تاریکی« خود است که در شبکه اچ بی او جلوی دوربین 
خواهد رفت. برای بازی در نقش اصلی این سریال گلن 
پاول انتخاب شده است. نزدیکان به اچ بی او به رسانه ها 
گفته اند که فیلمنامه این اکشــن ابرقهرمانانه و کمیک 
اســتریپی درحال نگارش اســت و تا زودتر از چند ماه 

دیگر آماده نخواهد شد. 

گلن پاول شوالیه می شودبی خبری آمریکایی ها از جهانتوسعه جشنواره برلین

گزارش سینمای ایران 

اکران عید فطر به جای نوروز
 همایون اسعدیان از جابه جایی اکران نوروزی 

و تغییر قیمت بلیت خبر داد

دبیر شــورای صنفی نمایش با بیان اینکــه احتمالا اکران 
نوروزی 1404 به روال ســال های قبــل نخواهد بود و به دلیل 
همزمانی نوروز و ماه رمضان اولین اکران ســال آینده در عید 
فطــر خواهد بود از ارائه طرحی جدید به وزارت ارشــاد برای 
افزایش قیمت بلیت ســینما و فروش بلیت شــناور با امکان 

دسترسی بلیت ارزان خبر داد.
همایون اســعدیان، دبیر شــورای صنفی نمایــش درباره 
اینکه آیا شــورای صنفی برای اکران نــوروز یا همان عید فطر 
برنامه ریزی می کند، گفت:  اکران نوروزی همیشــه شــیوه ای 
داشــته که قابل قبول بوده اســت. سازمان ســینمایی از بین 
فیلم هایی که در جشــنواره فجر بودند 10 تا 12 فیلم را انتخاب 
می کرد که امکان اکران داشــتند. پخش کننده های این فیلم ها 
وارد مذاکــره با ســینماداران می شــدند و در نهایت به تعداد 
ســرگروه هایی که وجود داشــت؛ قراردادها نهایی می شد اما 
سال گذشته سازمان ســینمایی خودش 7 فیلم اکران نوروز را 
اعلام کرد و امیدوارم برای سال جدید حتما به همان شیوه قبل 

برگردیم تا پخش کننده و سینمادار به نتیجه برسند.
اســعدیان تاکید کرد: ما راهی بجــز افزایش قیمت بلیت 
ســینما برای جبران هزینه ها نداریم که طبیعی اســت که این 
امر باید در توافقی با وزارت ارشاد صورت بگیرد تا به راه حلی 
برسیم که با بلیت شــناور امنیت بیشــتری برای تولید ایجاد 
کنیم و تماشــاگران هم به بلیت ارزان دسترسی داشته باشند. 
مــا برای این قضیه طرحی را به وزارت ارشــاد ارائه کرده ایم و 
منتظریم مســئولان جدید بررسی و گفت وگو کنند تا ببینیم به 

چه نتیجه ای می رسیم.
او با اشــاره به اینکه فهرست اکران جشــنواره فیلم فجر 
تقریباً تکمیل است، ادامه داد: بعد از جشنواره باید ببینیم چه 
قراردادهای جدیدی ثبت خواهد شد و پس از آن کم کم سراغ 
اکران نــوروزی خواهیم رفت. البته نوروز امســال همزمان با 
ماه رمضان اســت و از آنجا که تقریبا روزهای آخر تعطیلات 
نوروزی با پایان ماه رمضان مصادف می شود، شاید بهتر است 

به جای اکران نوروز، بگوییم اکران عید فطر.
او تاکید کرد: البته این ها مســتلزم این است که همکاران 
من در بخش تولید، پخش و سالن های سینما بپذیرند که برای 
اکران فیلم خیلی عجله نکنند. گاهــی آرامش اکران در طول 
ســال به نفع کل سینمای ایران اســت. اگر همه عجله داشته 
باشیم فیلم های خود را اکران کنیم، هم به فیلم ها لطمه می زنیم 
و هم فصل هایی از سال را خالی نگه می داریم. امسال شورای 
صنفی نمایش تلاش کرد فیلم ها را در طول سال پخش کند تا 
علاوه بر اینکه فصلی خالی نباشد به دیگر فیلم ها هم کمترین 

میزان آسیب وارد شود.
دبیر شورای صنفی نمایش در گفت  وگو با ایسنا در پاسخ 
به اینکه آیا با توجه به خروجی  جلســه های اخیر شــورای 
پروانه ســاخت، می توان پیش بینی کرد که سال آینده سینما 
وضعیــت بهتری خواهد داشــت، گفت: در ایــن زمینه دو 
نکته وجود دارد؛ اول اینکه باید دید مردم به ســینما می روند 
یا خیر، دوم اینکه به نظرم ســال آینده به اندازه امســال فیلم 
کمدی نخواهیم داشت. ما سال گذشته دو تا سه فیلم کمدی 
در اکران داشــتیم و امسال پنج، شش فیلم که تازه یکی، دو 
فیلم کمدی دیگر هم باقی مانده است. به نظر می رسد در این 
بخش تعداد فیلم های کمدی در سال آینده فروکش خواهد 
کــرد. اما یک نکته مهم این اســت که با توجــه به افزایش 
وحشتناک هزینه های تولید-که سبب شده یک فیلم ارزان 
)low budget( دست کم 2۵ میلیارد تومان هزینه داشته باشد 
و چنیــن فیلمی باید حداقل 7۵ تا ۸0 میلیارد تومان فروش 
داشته باشــد تا به پول خود برسد- فیلمســازان از ساخت 
هر اثری غیر از کمدی پرهیــز می کنند چون بجز نهادهای 
حکومتــی که بــرای فیلم های مــورد علاقه خــود بودجه 
می گذارند، بخش خصوصی رغبتی برای سرمایه گذاری در 
فیلم های غیرکمدی ندارد. بنابراین با این وضعیت هزینه ها، 
اگر قرار باشــد ســال آینده هم به همین شکل پیش برویم، 
دچار مشکل خواهیم شد. اسعدیان اضافه کرد: تا این لحظه 
فروش کلی ســینما به بیش از 1300 میلیارد تومان رسیده و 
باورم بر این اســت که تا پایان سال به راحتی به فروش بیش 
از 1۵00 میلیارد می رســد. این رقم نســبت به سال گذشته 
افزایش چشــمگیری دارد اما طبق آنچه بارها تاکید کردم و 
باز هم تکرار می کنم این ارقام فروش به معنای رونق ســینما 
نیست. رونق سینما زمانی است که تمام فیلم ها به حد نسبی 
از فروش برسند. امســال تعداد فیلم های کمدی بیشتر بود 
و بابت همین، میزان فروش از ســال گذشته بیشتر شده اما 

تعداد فیلم های ضرردیده هم بسیار بیشتر است.

گلاویژ نادری
گروه سینما و تلویزیون
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دیدگاه: تحلیل اقتصادی

قیمت مد نظر بانک مرکزی برای دلار چند اســت؟ برخی 
از تحلیلگران اقتصادی ضمن اشــاره به نرخ تورم نقطه به 
نقطه 32.۵ درصدی کشور تا انتهای آبان ماه معتقدند که 
نرخ رشد نقطه به نقطه حدود 37 درصدی دلار چندان دور 
از انتظار نیســت و ممکن است بانک مرکزی تلاش کند تا 
قیمت این ارز را در بازه قیمت ۶7 تا ۶9 هزار تومان حفظ 

کند تا با نرخ تورم همگام باشد.

دیروز بازار غیررسمی ارز تهران روز کم  نوسانی را سپری کرد. 
قیمــت دلار دیروز در رقم ۶9 هــزار و 7۵0 تومان جا خوش 
کرد. بازار روز گذشــته را در نزدیکی همین رقم آغاز کرد و تا 
ساعات پایانی بازار، نوسان کاهشی 100 تومانی را تجربه کرد تا 
در رقم ۶9 هزار و ۶۵0 تومان معامله شــود. یورو آزاد در عصر 
روز گذشــته رشد نرخ اندک ۵0 تومانی را تجربه کرد و در رقم 

73 هزار و 2۵0 تومان به  فروش رسید. 

روز گذشــته شــاخص های طلایــی نیــز یک رونــد مثبت 
دسته جمعی اما نه  چندان قابل توجه را تجربه کردند. سکه طلا 
ضرب امامی رشــد 100 هزار تومانی را تجربه کرد و در رقم ۵1 
میلیون و ۵00 هزار تومان داد و ســتد شد. قطعات کوچک تر 
خانواده ســکه نیز با رشد قیمت یکســان 1۵0 هزار تومانی به 
 ترتیب در ارقام 2۶ میلیون و ۶۵0 هزار تومان برای نیم ســکه و 

1۶ میلیون و ۶۵0 هزار تومان برای ربع  سکه معامله شدند.

افزایش قیمت سکهنوسان قیمت دلارهدف بانک مرکزی

روز متفاوت بورس
چرا ارزش مبادلات بورس تهران افزایش یافت؟

شــاخص کل بورس درحالی برای دومیــن روز متوالی 
در کانال 2.4 میلیونی قرار داشــت کــه ارزش معاملات با 
احتســاب صندوق ها بالای 10 هزار میلیــارد تومان تثبیت 
شد. نهمین روز متوالی است که ارزش معاملات بالای 100 
میلیون دلار است و به نظر می رسد، استقبال از بازار به مرور 
افزایش یافته اســت. خروج پول روز گذشته نیز با ورود پول 
حقیقی ها در روز چهارشنبه جبران شد و همه عوامل بنیادی 
و اقتصادی در حمایت از شاخص بورس برای فتح قله 2.۵ 

میلیون  واحدی لشگرکشی کرده اند.
در حال حاضر p/e بازار در حالی اواخر مهرماه در حوالی 
۵.۵ واحد قرار داشــت که بازار در اوج تنش قرار داشت و 
نرخ بهره بالای 30 درصد بود. اما قیمت ها می توانست برای 
تحلیلگرانی که انتظار تحول اساسی در متغیرهای اقتصادی 
داشــتند، جذاب تر باشــد. با کاهش نرخ اوراق اخزا و رشد 
دلار نیمــا همزمان با اعلام آتش بس p/e بازار تا محدوده 7 
واحد رشد کرده است. بر اساس روند تاریخی بورس تهران، 
p/e آینده نگر بازار باید تا ۸ واحد پیشــروی کند. همچنین 

p/e گذشته نیز تا 10واحد جای رشد خواهد داشت. بر این 

اساس بازار حداقل انتظار یک رشد 40 درصدی را از همین 
نقطه خواهد داشــت. دلار نیما با ســرعت بیشتری در حال 
کاهش فاصله خود با دلار بازار آزاد است. همچنین نرخ بهره 

اوراق روند کاهشی را دنبال می کند. 
بازار در دو سناریو می تواند نوساناتی را تجربه کند. اول آنکه 
با تداوم رالی صعودی که ســرآغاز آن آبان امسال است از سقف 
اردیبهشت سال قبل عبور کرده و و با اصلاح قیمتی این اطمینان 
را در بــازار حاصل کند که کف قیمتی خوبی برای ورود به وجود 
آمده است. دومین سناریو که محتمل تر از سناریوی قبلی است، 
می تواند اصلاح قیمتی قبل از عبور از ســقف اردیبهشت باشد. 
بازار در این ســناریو می تواند همانند گذشته به صورت شارپ تا 
تارگت های 3 میلیونی و 3.۵ میلیونی حرکت کند. هر دو سناریو 
در حالی قابلیت تحقق دارند که عوامل سیاســی و ریسک های 

سیستماتیک، مجال پیش بینی پذیری بازار را بدهند. 
پیش بینی ها حاکی از آن اســت که احتمالا شــاخص تا مرز 
2.۵ میلیون واحدی با قــدرت حرکت خواهد کرد و می توان در 
تابلوی معاملات، شــاهد ارزش بالایی از دادوســتدهای سهام 
بود. به نظر می رسد پس از فتح قله، شاخص کل بورس روندی 
اصلاحی را دنبال کند. در این شرایط اگر ارزش معاملات بین 7 
تا 10 هزار میلیــارد تومان باقی بماند، می توان به یک رالی جدید 
برای سقف شکنی و رکوردشکنی های جدید امیدوارتر شد. با این 
حال بازار طی آخرین روز هفته با ورود پول 11۸ میلیارد تومانی و 
ارزش معاملات بیش از 7 هزار میلیارد تومانی همراه بوده است. 
همچنین نســبت p/e بازار هنوز با میانه تاریخی 7.۵ واحدی 
خود فاصله دارد. از این رو بورس برای عبور از مانع 2.۵ میلیون 
واحدی بیشــترین آمادگی را دارد. رشــد دلار نیما ســبب شده 
است تا میانگین این شاخص ارزی در سال جاری به حوالی 4۵ 
هزار تومان برســد. با این تفاسیر همچنان می توان به رشد درآمد 
شــرکت ها امیدوار ماند. البته اگر ناترازی های انرژی بگذارند تا 
فرصت تنفس و خودنمایی از صنایع دیده شــود. ســامانه کدال 
از ابتدای آذر شــاهد ترافیک گزارش های ماهانه بود. بررسی ها 
نشــان می دهد، عمده گزارش های آبان  ماه ســیگنال خوبی به 
بازار می دهند. احتمالا شــرکت ها در پاییز موفق خواهند شد تا 
درآمد بهتری را به بازار ارائه دهند. از آنجا که حاشــیه سود بازار 
در تابســتان به کف تاریخی خود رسیده است احتمالا در پاییز با 
حمایت دولت و محرک دلار نیما، حاشیه سودها بهبود خواهند 
داشت. تاکنون مجموع درآمد نزدیک به ۵0 نماد بورسی در مهر 
و آبان از مجموع تابســتان بیشتر شده اســت که می توان به آینده 
این نمادها به طور خوش بینانه ای نگاه کرد. فولادی ها، سیمانی ها 
و قند وشــکری ها سه صنعتی هستند که عمده نمادهای آن ها با 
گزارش های آبان، رکورد جدیدی را در درآمد فصلی ثبت کردند. 
دنیای اقتصاد طی روزهای آینده در گزارشــی به طور مفصل به 
گزارش های آبــان  ماه و عملکرد صنایــع خواهد پرداخت. پس 
از اعلام خبــر آتش بــس در لبنــان و کاهش نســبی تنش ها در 
خاورمیانــه، بازارهای جهانی روند کاهشــی را دنبال کردند. به 
طوری که اونس جهانی طلا در روز چهارشنبه در محدوده 2 هزار 
و ۶۵0 دلار مورد معامله قرار گرفت. همچنین قیمت جهانی نفت 
برنت در کف کانال 70 دلار قرار دارد. همچنین بازار فولاد چین 
نیز تکانه ای را تجربه نکرده و صنعت فولاد احتمالا محرکی غیر 

از رشد دلار نیما نخواهد داشت. 

 69
هزار تومان 

 100
تومان 

 100
هزار تومان 

مهتاب شهریاری
گروه اقتصاد

چین تحت رهبری شی جین  پینگ با چالش های قابل  توجهی 
در صحنه داخلی و بین المللی مواجه است. وقتی شی در مارس 
ســال جاری کار خود را آغاز کــرد، وعده داد چین را از یک دهه 
پرتلاطم عبور دهد. اما بعد از گذشت ۵ ماه، کشور در »آب های 
ناشــناخته« عمیق تر فرو رفته است. در سطح بین المللی، چین 
درگیر رقابت فراگیر با ایالات متحده است که بخش های تجاری، 
فنــاوری و امنیتی را تحت تاثیر قــرار داده. این رقابت به اعمال 
تحریم ها و محدودیت های جدید منجر شده است. به عنوان مثال 
در ماه جاری، بایدن برنامه هایی برای محدود کردن سرمایه گذاری 
آمریکایی هــا در شــرکت های فعال چینــی در حوزه هایی مانند 
نیمه رســاناها، فناوری کوانتوم و سیســتم های پیشــرفته هوش 
مصنوعی اعلام کرد. این اقدامات در ادامه فهرســتی طولانی از 
محدودیت هاست که شــامل کنترل صادرات مواد حیاتی و منع 
آمریکایی ها از کار در صنایع پیشــرفته چین می شــود. علاوه بر 
این، کشورهای توســعه یافته دیگر با تاکید بر »کاهش ریسک« 
زنجیره هــای تامین خــود، همکاری های اقتصــادی با چین را 
محدود کرده اند. این امر دستیابی چین به هدف اعلام  شده خود 
برای تبدیل شدن به قدرت برتر نوآوری در علم و فناوری تا سال 

2030 را به تاخیر می اندازد.
در بخش داخلی، اقتصاد چین در حال مبارزه با مشکلات 
ساختاری است. رشــد تولید ناخالص داخلی)GDP( در سه 
 ماه دوم ســال جاری نسبت به سه  ماهه قبل کاهش نزدیک به 
یک درصدی داشته است. اگرچه پیش بینی می شود، چین هدف 
رشد سالانه ۵  درصدی خود را محقق کند، شاخص های کلیدی 
اقتصادی مانند صادرات، ســرمایه گذاری مستقیم خارجی و 
فروش زمین کاهش یافته اند. همچنین نرخ بیکاری جوانان به 
سطح بی سابقه ای رســید، پیش از آنکه دولت انتشار داده های 
مربوطه را متوقف کند. یکی از مهم ترین مشــکلات ساختاری 
چین، الگوی توســعه ای آن اســت که دیگر جوابگو نیســت. 
به گفته جرج مگنــوس، اقتصاددان مرکــز مطالعات چین در 
کسفورد، این الگو به تغییرات بنیادی نیاز دارد. آلفردو  دانشگاه آ
مونتوفار-هلو، رئیس مرکز اقتصاد و تجارت چین در کنفرانس 
بورد نیز می گوید، نبود شبکه تامین اجتماعی قوی، نابرابری در 
دسترسی به خدمات بهداشتی و آموزشی و اختلافات منطقه ای 
و شــهری- روستایی از جمله عدم  توازن های ساختاری اصلی 
در چین هستند. علاوه بر این، بدهی سنگین دولت های محلی 
ناشــی از اقتصــاد ضعیف و کاهش فروش زمیــن به تهدیدی 
جدی تبدیل شده است. این مشکل می تواند به بحران سیستم 
بانکی چین، معروف به »ریســک کرگدن خاکستری« منجر 
شــود؛ بحرانی که به رغم آشکاری اغلب نادیده گرفته می شود. 
اصطلاح ریسک »کرگدن خاکستری«)Grey Rhino Risk( به 
خطراتی گفته می شود که کاملًا قابل مشاهده هستند اما اغلب 
به دلیل بی توجهی یا کم  اهمیت دانستن، نادیده گرفته می شوند 
تا زمانــی که به یک بحران تبدیل شــوند. این مفهوم برخلاف 
ریســک »قوی ســیاه« )Black Swan Risk( کــه غیرقابل 
پیش بینی است به تهدیدهایی اشاره دارد که کاملًا آشکار و حتی 
محتمل هســتند اما به دلیل عدم اقدام به موقع می توانند اثرات 
فاجعه باری داشــته باشند. برای نمونه تغییرات اقلیمی، بحران 
بدهی یا کاهش رشد اقتصادی در چین به  عنوان »کرگدن های 

خاکستری« شناخته می شوند.
چین برای دســتیابی به اهــداف بلندپروازانه خود از جمله 

تبدیل شدن به یک کشور با درآمد بالا تا سال 202۵ و یک کشور 
»نسبتاً توســعه یافته« تا 203۵ با چالش های عمده ای مواجه 
است. این اهداف مســتلزم افزایش درآمد سرانه به بیش از 20 
هزار دلار است، در حالی که این رقم در حال حاضر حدود 12 
هزار دلار است. بر اساس پیش بینی ها، رشد اقتصادی سالانه 
4/۵ تــا ۵ درصد می تواند به تحقــق این هدف کمک کند اما 
ضعف در اعتماد بخش خصوصی، کاهش سرمایه گذاری های 
خارجی و فشارهای ژئوپلیتیک از موانع بزرگ هستند. در عین 
حال صادرات چین، یکی از ســتون های اقتصاد آن، با کاهش 
مواجه شده است. صادرات به ایالات متحده در جولای 2023 
نسبت به ســال قبل 23/1 درصد کاهش یافته و کل صادرات 
سالانه با افت 14/۵ درصدی همراه بوده است. علاوه بر این، 
سیاست های جدید نظارتی و قانون ضدجاسوسی چین باعث 
نگرانی سرمایه گذاران خارجی شده و 4۶ درصد از شرکت های 
اروپایــی در حال انتقال ســرمایه گذاری های خود به خارج از 

چین هستند.
شــی جین  پینگ برای تعادل میان امنیت ملی و رشد اقتصاد 
تلاش می کند. او از زمان شــروع دوره ســوم خود بر خودکفایی 
در علم و فناوری تاکید کرده اســت. در جلســه غیررســمی با 
۵7 دانشــمند برجســته در حوزه هایی مانند هوش مصنوعی و 
ابررســاناها، او از آنان خواست تا به خودکفایی علمی در سطوح 
بالا کمک کنند. با این حــال به رغم تامین مالی دولتی، فناوری 
چین همچنان از آمریکا عقب تر است. شی همچنین از مردم چین 
خواسته است، صبور باشند و به چشم انداز بلندمدت توجه کنند. 
او در سخنرانی خود در فوریه گفت که چین باید پیشرفت و ثبات را 
با پایداری ترکیب کند و »واقع گرا اما جاه طلب« باشد. با این حال 
اعتماد عمومی و بین المللی به اقتصاد چین کاهش یافته اســت 
و بانک های جهانی پیش بینی های رشــد چین را پایین آورده اند. 
سیاســت های متمرکز بر کنترل و امنیت او، گرچه ممکن است 
ثبات سیاســی را تقویت کند، اما فرصت های رشد اقتصادی را 
محدود می کند. در مقابل، ایالات متحده در حال بازیابی اقتصاد 
خود است و با نرخ رشد 2/4 درصد در سه  ماهه دوم 2023 و نرخ 

بیکاری پایین به عنوان رقیب اصلی چین مطرح است.
چالش های داخلی چین از جمله ضعف بازار املاک و کاهش 
اعتماد مصرف کنندگان، همراه با تنش های خارجی مانند رقابت 
فناوری با ایالات متحده، آینده اقتصادی آن را تحت فشار قرار داده 
است. تحلیلگران هشدار می دهند که اگر اصلاحات اقتصادی و 
حکمرانی موثری انجام نشــود، چین ممکن است به  جای تثبیت 
موقعیت خود به عنــوان بزرگ ترین اقتصاد جهان با رکود مواجه 
شود. به همین دلیل است که رســانه های دولتی سکان دار چین 
را در یــک دوراهی تاریخی قرار می بینند که باید بین امنیت ملی، 
رشد اقتصادی و اصلاحات ساختاری تعادل برقرار کند. با وجود 
این، ناکامی در حل این مشــکلات ممکن است، میراث او را به 
 طور جدی تحت تاثیر قرار داده و آینده اقتصادی چین را در مسیر 

نامعلومی قرار دهد.

 Wشنزن تحت فشار
شهر شــنژن به  عنوان مرکز صنعتی چین در زمینه الکترونیک 
و فنــاوری، نمــادی از پویایــی اقتصادی و نوآوری این کشــور 
اســت. با این حال، تحریم های ایالات متحده علیه تراشــه های 
پیشــرفته مانند تراشــه های تولیدشده به  وســیله TSMC تایوان، 
فشــار زیادی به این منطقه وارد کرده است. این سیاست ها مانع 
دسترسی چین به فناوری های حیاتی می شود و موجب وابستگی 
به بازار ســیاه برای تامین تراشه های هوش مصنوعی شده است. 
این محدودیت ها چالش های سیاســت گذاری چین را برجســته 

می کند. سیاست گذاران چینی با تلاش برای خودکفایی در فناوری 
و ســرمایه گذاری در شــرکت های داخلی از نوآوری های داخلی 
حمایت می کنند اما قوانین ســخت گیرانه و محدودیت ها، محیط 
کارآفرینــی را پیچیده تر کرده اند. حوزه هایــی مانند فناوری مالی 
)فین تک( و تجارت الکترونیک با موانع ناگهانی مواجه شــده اند 
و کارآفرینان به ســمت حوزه های جدید مانند خودروهای برقی، 
روباتیک و هوش مصنوعی هدایت شده اند. این پیچیدگی باعث 
شده است که تصمیمات دولت چین برای خودکفایی با چالش های 
ساختاری مانند عدم شفافیت قوانین و ناتوانی دولت های محلی در 
تامین مالی همراه شود. از طرفی، فشارهای بین المللی و تحریم ها 
تلاش هــای چین را برای رهبری جهانی در حوزه فناوری با موانع 
بیشتری مواجه کرده است. برای رفع این چالش ها، دولت چین به  
سوی توسعه فناوری های پیشرفته داخلی مانند تراشه های هوش 
مصنوعی، روباتیک و تاکســی های پرنده حرکت کرده است. اما 
این تلاش ها نیازمند سیاست گذاری موثری است که بین حمایت 
از نوآوری، کاهش وابســتگی به خارج و تامین منابع مالی تعادل 
برقرار کند. این تضادها، مشــکلات عمیق تری را نشان می دهند: 
چالش های داخلی و بین المللی که بر سیاســت گذاری اقتصادی 

چین سایه انداخته و رشد آن را کند کرده اند. 

 Wچالش های سیاست گذاری در چین
در حالی که چیــن در حال پیگیری اهــداف بلندپروازانه ای 
برای تبدیل شــدن به قدرت تولیدی جهانی تا سال 203۵ است، 
بحران ها و چالش های جهانی نظیر کاهش رشــد در کشورهای 
غربی و رقابت فزاینده با ایالات متحده همچنان می تواند تهدیداتی 
برای چشم انداز کارآفرینان ایجاد کند. کارآفرینان چینی باید خود 
را آماده کنند تا در شــرایط اقتصــادی چالش برانگیز به پایداری 
و نوآوری تکیه کنند. با توجه به سیاســت های دولت و شــرایط 
اقتصادی، آنها نیاز خواهند داشــت تا اســتراتژی های خود را به 
دقت انتخاب کنند و قادر به نوآوری در زمینه های مهم و نیازهای 
داخلی چین باشــند. ایــن امر نه  تنها برای مقابله با مشــکلات 
اقتصادی داخلی ضروری اســت بلکه می تواند به تقویت قدرت 
رقابتــی جهانی چین کمک کند. در مجمــوع، آینده کارآفرینان 
چینی در ســال 202۵ با یک چشــم انداز پیچیده روبه رو است. 
چالش های اقتصادی، ژئوپلیتیک و نظارتی بر مسیر کارآفرینان 
تاثیر خواهد گذاشــت اما با این حال، فرصت هــای نوآوری در 
حوزه هایی مانند فناوری های پیشرفته و صنایع سبز همچنان باز 
هســتند. این مقاله نیز به راهبردهایی اشاره می کند که می توانند 
مســیر پیشــرفت آنها را تعیین کنند. چالش ها شامل فشارهای 
ژئوپلیتیک، محدودیت های تجاری و فناوری ناشی از رقابت با 
آمریکا و کندی رشد اقتصادی داخلی است. در عین حال تغییرات 
در سیاست های داخلی مانند تمرکز بر صنایع راهبردی نظیر هوش 
مصنوعی، روباتیک و فناوری های سبز، فرصت های تازه ای برای 
نوآوری فراهم می کنند. راهبرد کلیــدی برای کارآفرینان چینی، 
سازگاری با این محیط متغیر از طریق تمرکز بر بهره وری، توسعه 
فناوری های داخلی و استفاده از فرصت های موجود در بازارهای 
نوظهور اســت. همچنین تمرکز بر حوزه هایی که با سیاست های 
دولت همسو هستند، نظیر خودکفایی در زنجیره تامین و توسعه 
صنایع پیشــرفته، می تواند به آنها در عبور از این چالش ها کمک 
کند. از سوی دیگر، چین نیازمند اصلاحات ساختاری در اقتصاد 
و کاهش وابســتگی به صادرات اســت. ارتقــای اعتماد بخش 
خصوصی و جذب سرمایه گذاری خارجی نیز از اولویت هاست. 
در نهایت، تداوم رشد اقتصاد در گرو ایجاد تعادل میان امنیت ملی 
و تقویت بازار آزاد اســت؛ امری که بــرای موفقیت کارآفرینان و 

نقش آفرینی در اقتصاد جهانی حیاتی خواهد بود.

سال جدید برای اقتصاد چین چه چالش هایی ایجاد می کند؟

آب های ناشناخته
مهتا معرفت

 مترجم
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حسین همتی،  دبیر شورای مرکزی انضباطی دانشجویان در وزارت 
بهداشــت با بیان اینکه ۶0 درصد پرونده های انضباطی دانشجویان 
علوم پزشکی مربوط به تخلفات آموزشی و پژوهشی می شود، گفت: 
تخلفات بالینی، مصرف موادمخدر و اخلاقی به ترتیب بیشترین آمار 
پرونده های انضباطی دانشــجویان را به خود اختصاص داده است. 
مباحث تقلب و غیره ازجمله تخلفات آموزشی محسوب می شود که 

پرونده های آنها در این شورا مورد بررسی قرار می گیرد.

بهزاد اشجعی،  یک کارشناس آلودگی هوا گفت: بیش از 
13 درصد از مرگ های طبیعی در ایران، ناشی از آلودگی 
هواست و این رقم هر روزه درحال افزایش است. میزان 
مرگ ومیر ناشی از آلودگی هوا در کشور ما تنها در بخش 
ذرات معلق کمتر از 2.۵ میکرون از 24 هزار نفر در سال 
1401 بــه 30 هزار نفر در ســال 1402 افزایش یافته؛ که 

ناقض قانون هوای پاک است.

ســتار هاشــمی، وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: 
طرحی را برای فیلترینگ آماده کرده و از طریق رئیس جمهور به 
شورای سران رساندیم و سران قوا نکاتی را داشتند که متناسب 
بــا بحث های آنها مواردی را در شــورای عالی فضای مجازی 
بررســی کردیم. مرکز ملی قرار است، طرح های رفع فیلترینگ 
که ارائه شده را بررسی و در صحن شورا مطرح کند. جمع بندی 

شورای عالی فضای مجازی را اعلام می کنیم.

جمع بندی رفع فیلترینگ فاجعه مرگ ومیرعلت 60 درصد پرونده های انضباطی

گزارش شهری

صبــح دیروز شــهردار تهران در حاشــیه جلســه دولت و 
در پاسخ به پرســش خبرنگاران نســبت به »نامه وزارت راه و 
شهرســازی برای تونل 40  همتی« واکنش نشــان داد و اعلام 
کرد که اگر این تونل شــروع به کار کند، بخش عمده ای از گره 
ترافیکی تهران باز می شود. روز گذشته نامه ای به امضای معاون 
وزیر راه و شهرســازی منتشر شد که براســاس »هشدارهای 
سیدکمال هادیا نفر درباره عواقب ترافیکی ساخت تونل شهید 
متوسلیان«، مشخص شد »اولویت تهران درحال حاضر تامین 
فوری ۵000 دســتگاه اتوبوس درون شــهری برای احیای توان 
حمل ونقل عمومی اســت نه ســاخت تونل برای خودروهای 
شــخصی«. معاون وزیر راه و شهرســازی از وزارت کشــور 
خواسته بود »جلوی ســاخت تونلی که 40 هزار میلیارد تومان 
ارزش ســاخت آن را برآورد کرده بود، گرفته شود«. در این نامه 
آمده که » در همین راستا و وفق مستندات ارائه شده در جلسات 
تخصصی، شــهر تهران از کمبود قریب بــه ۵000 اتوبوس رنج 
می برد که با فرض قیمــت هر اتوبوس معادل ۸ میلیارد تومان، 
بودجه ساخت این پروژه می تواند تامین کننده کاستی های شهر و 
رفع گرفتاری تهران از این اوضاع نامطلوب در حوزه حمل ونقل 
همگانی باشــد که البته این تنها یــک مصداق از محل مصرف 
این اعتبار در حوزه توســعه حمل ونقل پاک و پایدار اســت«.  
همچنین اضافه شــده که  » گرچه کمبود منابــع مالی و تامین 
اعتبار از طریق بارگذاری های نامتناسب در شهر از چالش های 
گریبان گیر شهرها به  خصوص شــهر تهران است، توسعه این 
معابر تشــویق کننده به اســتفاده از خودرو شــخصی حتی در 
صورت اســتفاده از ظرفیت های مالی ســرمایه گذاری و سایر 
روش ها، روشی منسوخ و ناکارآمد در پاسخگویی به معضلات 
روز ترافیکی اســت«. هادیانفر تاکید کرده که » در همین راستا 
ضمن ضرورت وجود ظرفیت های قانونی ویژه این موضوع نظیر 
طرح جامع شهرسازی و طرح جامع حمل ونقل و ترافیک شهر 
تهران، خواهشمند است دستور فرمایید در راستای تحقق پذیری 
رویکردهای آیین نامه، اقدامات لازم را با اولویت رفع گلوگاه ها 
و کاســتی های حمل ونقل همگانی و توسعه حمل ونقل پاک و 
پایدار و نیز جلوگیری از توسعه خودرومحورانه معابر )موضوع 
صدرالاشاره( در شــهر تهران معمول و این معاونت را از نتیجه 

اقدامات مطلع نمایند«.
تنها وزارت راه مخالف آغاز این پروژه نیســت. مدتی پیش 
نیز دریکی از جلسات کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای 
شــهر تهران، موضوع احداث تونل شــهید متوسلیان با حضور 
کارشناسان و اساتید دانشگاه برگزار شد. در این جلسه مهرداد 
تقی زاده، کارشناس حوزه حمل ونقل ترافیک با اشاره به احداث 
تونل شهید متوســلیان، گفت: شکی نیست که با احداث تونل 
ترافیک موقتاً روان می شــود اما روانــی ترافیک در یک نقطه 
منجر به ایجاد راه بندان در مســیرهای دیگر می شود و به دلیل 
جذابیــت ســفرهای بی ترافیک، شــاهد افزایش اســتفاده از 
خودروی شخصی خواهیم بود و همین منجر به تقاضای بیشتر 
و در نتیجه مدتی بعد شاهد افزایش ترافیک خواهیم بود. با این 
حال صبح امروز علیرضا زاکانی، شهردار تهران به این موضوع 
به  نوعی واکنش نشــان داد و گفت: تونل 9 کیلومتری شــهید 
متوســلیان که از میدان ســپاه تا آزادگان است اگر شروع به کار 
شــود، بخش عمده ای از گره ترافیکی تهران را حل می کند. در 
همه سال های گذشته دور تاکنون، بودجه شهر با اولویت توسعه 
بزرگراه و معابر خودرویی هزینه شده است. این درحالی است 
که به اعتقاد کارشناســان شهری، »شهر دوستدار شهروندان« 
شــهری است که نبض حمل ونقل عمومی در آن به مراتب بهتر 
از ترافیک خودروهای شــخصی کار کند. در ســال های اخیر 
تجربه تهرانی ها نشان داد، هر میزان بزرگراه ساخته شود، »تردد 
روان نمی شود« چون معابر بیشتر به معنای »تحریک بیشتر به 
استفاده از خودرو« است که البته تبعات آن، »اختصاص بودجه 

کمتر برای مترو و اتوبوسرانی« است.

اصرار  زاکانی،  انکار  وزارتخانه 
زاکانی با وجود مخالفت وزارت راه و شهرسازی

 اصرار برای ساخت تونل 9 کیلومتری دارد  

گروه اجتماعی: موافقت سرپرســت »سازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری« با برداشت درختان شکسته و افتاده از جنگل های 
هیرکانی، موجی از انتقادات گســترده کارشناســان و فعالان 

محیط  زیست را به همراه داشته است.
حدود دو سال پیش مصوبه ای با امضای عباسعلی نوبخت، 
رئیس سابق سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور به ادارات 
کل منابع طبیعی استان های شمالی ابلاغ شد که در آن با هدف 
بازگشــایی و مرمــت جاده های جنگلی مبنی بــر جمع آوری 
درختان افتاده در داخل و حریم مســیل ها، دســتور شناسایی 
و نشــانه گذاری درختان ریشه کن، شکسته و افتاده تجمعی و 
مزاحم مسیر طرفین جاده های جنگلی در شمال کشور صادر 
شده بود. جنگل های هیرکانی در شمال ایران در حاشیه جنوبی 
دریای خزر و شــیب شمالی کوه های البرز قرار دارد و از سال 
139۸ در فهرســت میراث های طبیعی جهانی یونســکو قرار 

گرفته است.
در واکنشــی تازه به این تصمیم، روز سه شــنبه 11۵ استاد 
دانشگاه، کارشــناس، فعال و خبرنگار حوزه محیط  زیست و 
منابع طبیعی در نامه ای به مســعود پزشکیان، رئیس جمهوری 
نســبت به پیامدهای زیان بار هرگونه دســتکاری غیرعلمی و 

غیراصولی در این جنگل های باستانی هشدار داده اند.
در این نامه با اشاره به قدمت جنگل های هیرکانی که بیش 
از 4۵ میلیون سال تخمین زده می شود، تاکید شده که 70 سال 
پیش مســاحت جنگل ها برابر با ۶/3 میلیــون هکتار بود اما 

امروز به کمتر از 2 میلیون هکتار کاهش پیدا کرده است.
این کارشناســان و اســاتید دانشــگاه عنــوان کرده اند که 
جنگل هــای هیرکانی نقشــی حیاتی در پایــداری آب وهوا و 
اقلیم، خاک، آب، تنوع زیســتی، معیشــت، زیبایی منظر و 
سکونتگاه های انسانی و کشاورزی در دشت های پایین دست 
خود دارند. آنها با اشاره به اجرای شتاب زده تبصره 1 ماده 3۶ 
قانون برنامه توســعه هفتم به رغم مخالفت ها هشــدار داده اند 
که این اقدام، پای شــرکت های سودجو را به جنگل های کهن 

هیرکانی باز خواهد کرد.
این تبصره می گوید، برداشت درختان ریشه کن، شکسته و 
افتاده تجمعی ناشی از بروز عوامل طبیعی و آفت زده غیرقابل 
احیای جنگل ها باید صرفاً توســط ســازمان منابع طبیعی و 

آبخیزداری کشور و با  تایید رئیس این سازمان انجام گیرد.
به گفته این اســاتید: » از ســوی دیگر، یادآوری این نکته 
ضروری اســت که در تبصره )1( مــاده 3۶ این لایحه، عنوان 
شده که هرگونه اقدامی درخصوص این جنگل ها »صرفاً توسط 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور با تایید رئیس سازمان 
مزبور انجام می شــود« و این درحالی اســت که مقرر شده تا 
بهره برداری از درختان شکســته و افتاده از سوی شرکت های 
پیمانکار انجام شــود که این امر ناقض منویات مصرح همین 
تبصره )1( است که محل مناقشه است. از سوی دیگر سازمان 
منابــع طبیعی و آبخیزداری کشــور در زمان صــدور ابلاغیه 
برداشت از ســوی سرپرست فعلی ســازمان مدیریت شده و 
باز هم برخلاف تصریح قانونــی، ابلاغ مذکور با »تایید رئیس 

سازمان« انجام نشده است«. 
در نامه اســاتید و کارشناسان به پزشــکیان عنوان شده که 

ابلاغ مذکور با »تایید رئیس سازمان« انجام نشده است.

 Wتوقف طرح با دستور وزیر
بعد از آن بود که خبری منتشر شد که طی آن شینا انصاری، 
رئیس ســازمان حفاظت محیط  زیست در دیدار با غلامرضا 
نوری،  وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد که  » این مساله باعث 

ایجاد حساســیت های جــدی در بین کارشناســان و افکار 
عمومی شــده و این اجازه برداشــت می تواند باعث افزایش 
قاچاق و برداشــت های غیراصولــی از جنگل های هیرکانی 

شود«. 
 در ایــن دیدار، وزیر جهاد کشــاورزی نیــز بعد از طرح 
مباحث کارشناسی در  این   باره، دستور بررسی دوباره این طرح 

را تا زمان برطرف  شدن ابهامات کارشناسی صادر کرد. 
بررسی ها نشــان می  دهد؛  در سال 1392 براساس مصوبه 
هیات  وزیران، هرگونه امکان برداشــت از جنگل ها براساس 
طرح های قدیم ممنوع شــد و امکان برداشت فقط بر اساس 
طرح هــای جدید و مطابق با معیارهای پایداری در جنگل ها 
امکان پذیر می شــد. اما این مصوبه امکان برداشت درختان 
شکســته افتاده را فراهم می کرد که این مساله نیز در آن زمان 
با اعتراض کارشناســان روبه رو شد؛ زیرا از نظر اکولوژیک 

بسیار حائز اهمیت هستند. 
همچنین در برنامه ششــم توســعه نیز برداشــت چوب و 
هرگونه بهره برداری چوب از جنگل ها ممنوع شد و برداشت 
درختان شکســته و افتاده را صرفاً تا سال سوم برنامه توسعه 
ششــم و سال 1399 مجاز دانسته اســت و پس از آن هرگونه 
دخالت در جنگل باید بر اســاس طرح مدیریت پایدار انجام 
می گرفت. طرح تنفس جنگل ها اعلام شد و هرگونه دخالت 

در این زمینه را منوط به ارائه طرح کرد.
برنامــه هفتــم نیز به همین منــوال ادامه یافــت و هرگونه 
بهره بــرداری چوبی از جنگل و برداشــت درختان جنگلی را 
ممنوع کرد. تبصره یک ماده 3۶ برداشت درختان حاشیه جاده 
و شکسته و افتاده را با تایید رئیس سازمان منابع طبیعی مجاز 
دانسته که البته الزامی در برداشت وجود ندارد و صرفاً این کار 

را در صورت ضرورت فنی کارشناسی امکان پذیر کرده است.
برداشت در حاشیه جاده های جنگلی که حدود و ثغور آن 
به هیچ وجه مشخص نیست و با توجه به اینکه حدود ۸ هزار 
کیلومتر جاده جنگلی وجود دارد، می تواند بســیار خطرناک 
باشــد. همچنین از ابهامات دیگــر، واژه هایی مانند درختان 
خطرساز و افتاده اســت که بسیار بحث برانگیز است. ضمن 
اینکه اینگونه برداشــت به هیچ عنوان پشتوانه علمی ندارد و 
از جنبه اکولوژیکی و اقتصادی نیز مورد بررسی قرار نگرفته 
و تنهــا معبری را برای ورود به زمین های جنگلی و قاچاق و 

بهره برداری فراهم می کند.

 W مسیری برای چنگ اندازی
ازجمله دلایلــی که برای جمع آوری چوب های شکســته 
مطرح شد، کانون آفات بودن این چوب هاست که کارشناسان 
می گویند: » درخت های شکســته شده زیســتگاه های بسیار 
مهم و حتی عامل بسیار مهمی برای کنترل آفات و بیماری ها 
هســتند. از این درختان به  عنوان عامل آتش سوزی جنگل ها 
یاد می شــود اما کارشناســان می گویند تاکنون در آن مناطق 
آتش سوزی رخ نداده و براســاس اعلام سازمان منابع طبیعی 

منشأ 90 درصد این آتش سوزی ها انسان ها هستند.
در همین زمینــه هــادی کیادلیری، سرپرســت معاونت 
آمــوزش و مشــارکت های مردمی ســازمان حفاظت محیط 
زیست معتقد است که  » حتی در صورتی که این دو دلیل برای 
آتش سوزی ها درست باشــند چرا باید در مصوبه رئیس جدید 
ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری به ادارات کل جنگل های 
شمال، تنها به جمع آوری درختان خشکیده و افتاده از حاشیه 
جاده های جنگلی و رودخانه ها تاکید شــود؟ بنابراین، این دو 
دلیل فنی اشتباه و فاقد اعتبار است. مقصود از این برداشت ها 
بهره برداری اقتصادی است که این اقتصاد اصلًا به نفع سازمان 

منابع طبیعی نیست و نفع آن به افراد می رسد«. 
به اعتقاد کارشناســان؛  این میزان درآمدی که از برداشــت 
چوب هــای شکســته و افتاده حاصل می شــود در مقایســه 
بــا نیازهــای مالی و غیرمالی ســازمان منابــع طبیعی مقدار 
چشــمگیری نیســت. این چوب ها حتی نمی توانند نیازهای 
چوبی کشــور را تامین کنند بلکه این کار بهانه ای است برای 

اینکه مسیر برای چنگ اندازی مجدد به جنگل ها باز شود.
براساس آمارهای ســازمان منابع طبیعی از میزان برداشت  
چوبی از جنگل های کشــور از ۶.۵ میلیون مترمکعب چوب 
مورد نیاز کشور تنها حدود ۵00 هزار مترمکعب آن در سال های 
اخیر از جنگل ها استفاده شده و این مقدار معادل با 10 درصد 
چوب  کشور است. با این تفاسیر آیا کل بهره برداری از درختان 
شکســته و افتاده کــه کیفیت چندانی هم ندارنــد و به لحاظ 
اکولوژیکــی نیز باید مقــداری از آن در جنگل ها باقی بماند، 
مقدار قابل توجهی می شود که ما از مشکلاتی همچون چرای 
بی رویه دام، تجاوزهای بی شــمار، زباله، آتش سوزی و تغییر 
کاربری چشم پوشی کنیم و تمام انرژی خود را صرف درختانی 
کنیم که ارزش مادی ندارند؟ مگر اینکه به دنبال گشایش راهی 

برای چنگ اندازی بیشتر این منابع باشیم.

 متوقف شد
ً
با موافقت وزیر کشاورزی مصوبه برداشت درختان شکسته فعلا

چنگ اندازی به هیرکانی 
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کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

ادامه پنج شنبه 5 مهر   
حمله گستاخانه برلوسکونی به اسلام

برلوســکونی[  ]ســیلویو  ایتالیــا،  در 
نخست وزیر،گســتاخانه به اسلام حمله کرده 
و گفتــه اســت، اسلام در همــان حــد هزار 
وچهارصد ســال پیش مانــده و تمدن غرب 
بر تمــدن اسلام برتری دارد که باعث خشــم 
مســلمانان و اعتراضات زیاد و درخواســت 

عذرخواهی شده است.
کاخ سفید آمریکا بعد از صحبت های دیروز 
رهبری، ایران را متهم به حمایت از تروریسم کرده 
و گفته است، ایران باید موضع خود را مشخص 
کند. آقای ]کمال[ خرازی، ]وزیر امورخارجه[ 
تلفنی خواســت که فــردا در نمازجمعه مواظب 
باشم، تُندروی های افراطیون اوج نگیرد و گفت، 
رییس هیأت اروپایی که از ایران رفته اند از ریاض 
تلفنی تماس  گرفته و از علت تغییر موضع رهبری 

سوال کرده است.

جمعه 6 مهر   
راهپیمایی علیه اسراییل در تهران 

بــرای اقامه جمعه به دانشــگاه تهران رفتم. 
خطبــه اول را درباره دفاع مقــدس و دوم را در 
مورد آثار حادثه 11 سپتامبر )20 شهریور( آمریکا 
ایراد کردم و نمونه های فراوانی از ضعف مدیریت 
بحران دولت آمریکا و اشــتباهات فاحش آنها و 
راه حل مبارزه با تروریسم را توضیح دادم؛ خطبه 

دوم خیلی طولانی شد.
 عصر و شب به استراحت و مطالعه گذشت. 
محسن ]مدیرعامل شرکت راه آهن شهری تهران 
و حومه)مترو([ از دســتاوردهای توسعه چین 
گفت. ســارا ]دختر فاطی[ که آمــاده انتقال به 
خانه شــوهر اســت از خانه جدید اجاره ای اش 
راضی نیســت و می گوید خیلی گران اســت و 
ترجیح می دهد در منزل خودشــان باشد. شب، 
آقای هادی طباطبایی آمد. از مشکلات صنایع 
کشور گفت و خواســتار اصلاح قانون کار و نیز 
تصویب بازنشستگی قبل از موعد کارگران شد. 
ســازمان ملل، تحریم ســودان که ۶ ســال 
پیش وضع شده بود را لغو کرد. ]شبکه خبری[ 
ســی ان ان اعلام کرد که عملیات نیروهای ویژه 
آمریکا و انگلیس که چند روز قبل به افغانستان 
نفوذ کرده اند، آغاز شــده اســت. هیأت اعزامی 
علمای پاکســتان بــه قندهار بــرای قانع  کردن 
طالبان جهت تحویل بن لادن، دســت خالی به 

پاکستان مراجعت کرد.
]سیلویو برلوسکونی[ نخست وزیر ایتالیا که 
دیروز با صحبت های توهین آمیزی، تمدن غرب 
را ارجح از اسلام معرفی  کرد مورد انتقاد شــدید 
دولت هــای اسلامی و عــرب و برخی اعضای 
اتحادیــه اروپا قرار گرفت و خیلی ها خواســتار 
عذرخواهی او شدند. او امروز در مجلس سنای 
ایتالیا گفت، عذرخواهی نمی کند اما اگر دوستان 
مســلمان و عرب ناراحت شده اند فقط می تواند 

بگوید، متاسف است.
امروز در تهران راهپیمایی علیه اســراییل بود. 
دیشــب در میدان محسنی ]در شــمال تهران[، 
چندصــد نفر برای ابــراز همدردی بــا مقتولان 
آمریکایی، اجتماع کردنــد. در نمازجمعه امروز 
شــعار مرگ بر آمریکا تجدید شد و آمریکایی ها، 
مسأله حمایت ایران از تروریسم را مطرح کردند و 
تظاهرات علیه آمریکا در اندونزی، پاکستان، یونان 
و جاهای دیگر برگزار شــد. هند، ســازمان های 

دانشجویان اسلامی را منحل  کرده است.
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طاهــر احمدزاده هروی از فعالان ملی - 
مذهبی ســابقه 7 دهه مبارزه پیش و پس از 
انقلاب را در کارنامه خود دارد؛ کسی که در 
زمان ملی شدن صنعت نفت، طرفدار محمد 
مصدق بود و با اســتاد محمدتقی شریعتی 
و فرزندش علی، آشــنایی نزدیکی داشت. 
او پیش از انقلاب در تاســیس »کانون نشر 
حقایق اسلامــی« با محمدتقی شــریعتی 
همراهی کرد، بارها به واســطه فعالیت های 
سیاسی به زندان رفت و پس از انقلاب هم از 
ساختار سیاسی کنار گذاشته شد. در دولت 
موقت به عنوان اســتاندار خراسان انتخاب 
اما بعدا مجبور به کناره گیری شــد و تا سال 
13۸0 هم چندین بار به زندان رفت.  نهم آذر 
امسال هشتمین سالگرد درگذشت این فعال 
سیاسی چپ گراســت و سازندگی به همین 
مناســبت به مرور بخشــی از این زندگی و 

فعالیت های او پرداخته است.

 W از کودکی تا آشنایی با اندیشه های
شریعتی

سال 1300 در مشــهد از  پدری تاجر و 
اصالتا افغانســتانی به دنیا آمده بود اما یک 
حادثه تصادف برای همیشــه او را از داشتن 
پدر محروم کرد. طاهر احمدزاده، نوجوانی 
13 ساله بود که مسئولیت خانواده را به همراه 
برادر دیگرش بــر عهده گرفت و در کمتر از 
یک دهه بعد و همزمان با اشغال ایران توسط 
متفقین با محمدتقی شریعتی، پدر دکتر علی 
شریعتی آشنا شــد و به جلسات سخنرانی 
او راه یافت. این آشــنایی زمینــه رفاقت با  
محمدتقی شــریعتی را فراهــم کرد و بعد از 
مدتــی دیگر حتی در جلســاتی که در خانه 
برگزار می شد هم شرکت می کرد. طاهرزاده 
در همان جلسه نخســت شیفته بحث های 
محمدتقی شــریعتی شــده بود و بعدها این 
شیفتگی را چنین توصیف می کرد:»با وجود 
اینکه یک جوان مذهبی بودم اما مثل اینکه 
گمشــده خود را یافتم. بعد از اینکه جلسه 
تمام شد، من از مرحوم استاد شریعتی تشکر 
کردم و بعد کسب اجازه کردم که در جلسات 

آنها شرکت کنم.« 

 Wتمایل به مصدق و نهصت ملی نفت
آن روزها برای احمــدزاده آغاز مرحله 
تازه ای از فعالیت سیاسی و مذهبی بود که 
در نهایت هم به تاسیس »کانون نشر حقایق 
اسلامی« انجامید. حضور او در حلقه این 
کانون در نهایت با پیچ تاریخی فعالیت های 
محمد مصــدق، جبهه ملــی و ملی کردن 
صنعت نفت گره خورد، کار جدی تر شــد 
و دیگــر انگیزه هــای ملی بــه انگیزه های 

مذهبی اضافه شــده بود. احمدزاده خرداد 
سال 1330 در ســاخت و تعویض تابلوی 
شــعبه ملی نفت ایران با تابلوی شعبه ملی 
نفت انگلیس – ایران مشــارکت داشــت. 
در جمعیت مؤتلفــه اسلامی برای انتخاب 
نماینده صالح و واجد شــرایط برای دوره 
هفدهم مجلس شــورای ملــی فعال بود و 
مــردم را برای شــرکت در انتخابات و رأی 
دادن بــه نماینده مورد تاییــد نهضت ملی 
تشــویق می کرد. طرفدار سیاســت  نفت 
دولت وقت در قطــع رابطه با انگلیس بود 
و همزمان با قیام ســی ام تیر میتینگ برگزار 
می کــرد و در تیر ماه ســال 1331 در برابر 
روی کار آمــدن قــوام، حامی مصدق بود. 
او تا مرداد ســال 1332 بارهــا به برگزاری 
ســخنرانی و میتینگ پرداخت، قتل افشار 
طوس را محکــوم و از رفرانــدوم انحلال 
مجلس دوره هفدهم با مرکزیت کانون نشر 
حقایق به عنوان ســتاد فعالیت های نیروی 
ملیون حمایت کــرد. جانبداری او از دکتر 
مصــدق و نهضت ملی نفــت حتی پس از 
بروز اختلاف میان آیت الله کاشانی و محمد 
مصدق هم ادامه یافت. کانون نشر حقایق 
اسلامی پــس از کودتای 2۸ مــرداد دچار 
تحول شد و اعضای آن به نهضت مقاومت 
ملی پیوستند. احمدزاده درباره فعالیت های 
آن روز هــا و تلاش برای حفظ کانون گفته 
است: »تحت پوشش کانون این امکان برای 
ما فراهم می شد که با نیروهای مخالف رژیم 
ارتباط داشته باشیم... ما در جریان نهضت 
مقاومــت به نام کانون فعالیــت نمی کردیم 
بلکه به عنوان فردی که با نهضت مقاومت 
ارتباط دارد کار می کردیم. لذا وقتی دستگیر 
می شدیم، می گفتیم ربطی به کانون نداریم 
چون می خواستیم،کانون محفوظ بماند.« 
در نهایــت اما مجموعــه فعالیت های او و 
دیگر اعضای کانون منجر به دســتگیری و 
بسته شــدن کانون شد. با گذشت سه سال 
از آن تاریــخ در ســال 1339 و ایده فضای 
باز سیاسی ناشی از سیاست  های جان اف 
کندی در آمریکا، فعالیت های کانون از سر 
گرفته شد و با شکل گیری جبهه ملی دوم، 
احمدزاده هم در کنار سایر اعضای کانون به 
این جبهه پیوست. او بجز فعالیت در کانون 
و جبهــه ملی به عضویــت نهضت آزادی 
هم درآمد و در شهر مشهد به فعالیت های 
خود در این زمینه ادامه داد و البته باز هم در 
مقاطع مختلف تاریخی از دستگیری توسط 
ساواک و زندان در امان نبود. کانون که در 
سال 1342 بســته شد، فعالیت هایش را به 
شــکل مخفیانه ادامــه داد و همزمان برای 

گشایش آن تلاش می کرد.

 Wاعدام پسران و روزگار پس از انقلاب
طاهر احمدزاده ابتدای پاییز سال 13۵0 
دستگیر شد و با حکم 10 ساله به زندان رفت. 

دو فرزند او تا پیش از آبان ســال 13۵7 که 
به واسطه سیاســت های جدید شاه از زندان 
آزاد شود، اعدام شدند و احمدزاده خبر را از 
پشت میله های زندان شنید. پسران او مسعود 
و مجید پیش از تاسیس چریک های فدایی 
خلــق از اعضای دانش آموزی کانون نشــر 
حقایق اسلامــی بودند اما بعدهــا چپ گرا 
شــدند و به مبارزه مسلحانه رو آوردند. آنها 
در جریان واقعه ســیاهکل دســتگیر و در 
روزهای پایانی ســال 13۵0 اعدام شــدند. 
انقلاب که شــد در دولت موقــت به عنوان 
انتخاب شد  اســتاندار خراســان  نخستین 
اگرچه نتوانســت به کار خود ادامه دهد و از 
این سمت کناره گیری کرد. فرزند دیگر طاهر 
احمدزاده نیز سه سال پس از انقلاب به دلیل 
گرایش به چپ، دســتگیر و در نهایت اعدام 
شــد. خود نیز به عنوان منتقد بارها دستگیر 
شــد و به زندان رفت و در نهایت نیز نهم آذر 

سال 139۶ از دنیا رفت.
احســان شــریعتی در مراســم ترحیم 
احمدزاده، شخصیت او و دوران حضورش 
در اســتانداری خراســان را چنین توصیف 
از  ایشان  اســتانداری  کرد:»اصول شــیوه 
آغاز در همه عرصه هــا نوآورانه بود. اگر آن 
دوره مطالعه شــود از جنبه مشاوره با مردم 
و کســب اعتماد عمومی که ایجاد شده بود 
برای نمونه، کمبود بودجه ای پیش آمده بود 
و ایشــان با یک فراخــوان آن مبلغ را ظرف 
24 ساعت تهیه کردند... با تمام نیروهای 
سیاسی استان دائما در مشورت بودند برای 
حفظ وحدت و هماهنگی و از همه مهم تر 
تغییرآفرینی در ســبک زیست و مدیریت 
در این خطه و کشــور. زمانــی که ترافیک 
شــدیدی بود به فکر افتاد تا با دوچرخه به 
استانداری برود و در مواقع غیرضروری از 
ماشین استفاده نکند. از این رو به استاندار 
دوچرخه سوار معروف شد. برعکس تصور 
عده ای که او را عوام فریب قلمداد می کردند، 
ایشان نوعی ســبک زندگی سالم و ساده را 
آمــوزش می داد. دورهٔ ایشــان دوره موفقی 
بود که متاســفانه با ســوءتفاهم های پیش 
آمــده، کار را به جایی رســاندند که جمعی 
در جمعه ای علیه ایشــان شعار سر دادند و 
حتی اســتاد شــریعتی مجبور شد، نامه ای 
بنویســد و در روزنامه ها منتشر کند که چرا 
احمدزاده  آقــای  علیه  این ســوءاتهامات 
وجود دارد؟ و اینکه مهم تر از ایشــان و مقام 
اســتانداری، حفظ وحدت صفوف انقلاب 
اســت در برابــر خطراتی کــه آن را تهدید 
می کرد؛ و شــماری از خراسانی های مقیم 
مرکز هم در روزنامه ها از این موضع اســتاد 
دفاع کردند. به هر حال پس از اســتعفای 
دولــت موقت، آقای احمــدزاده نیز بعد از 
بازگشت از سفر حج استعفا داد ولی آن دوره 
بــه  عنوان یک دوره مثبــت از نوع مدیریت 
ایشان پس از انقلاب در اذهان باقی ماند.«

منتقد صالح
در سالگرد درگذشت طاهر احمد زاده به زندگی و زمانه او پرداخته ایم

نیره خادمی
گروه تاریخ

تقویم

13 سال از هشــتم آذر ماه ســال 90 می گذرد، از 
روزی که تعدادی خودسر و بسیجی به سفارت بریتانیا 
در خیابان فردوسی تهران به درون ساختمان سفارت، 
کوکتل مولوتف و ســنگ پرتاب کردنــد، از دیوار بالا 
رفتند، تعــدادی از مدارک را از داخل ســاختمان به 
بیرون پرتاب و عکس ملکه بریتانیا را پایین کشیدند. 
دورانی که دوره دوم ریاســت محمود احمدی نژاد بود 
که شــاید بتوان آن سال ها را رو به افول ترین سال های 
سیاست خارجی ایران دانســت. حمله ای که آغازی 
بر پایان روابــط دیپلماتیک میــان دولت های ایران و 
انگلیس در دولــت احمدی نژاد شــد. قطعنامه های 
تحریمــی علیه تهران با رای بالا در مجامع بین المللی 
به تایید و تصویب می رسید تا نبود تدبیر و دوراندیشی 
در عرصه سیاست خارجی در این دوران بیش از پیش 
نمایان شود. حتی عذرخواهی رسمی وزارت خارجه 
جمهوری اسلامی ایران هم تاثیری بر عزم لندن  در قطع 
رابطه با تهران ایجاد نکرد. دوازدهم آذر دیپلمات های 
ایرانی که از انگلیس اخراج شــده بودند به ایران وارد 
شدند و روابط رسمی ایران و انگلیس برای چهارمین 

بار طی ۶0 سال گذشته قطع شد.
دولت روحانی  هم درحالی روی کار آمد که روابط 
ایران و انگلیس به طور کامل قطع شــده بود تا اینکه 
آرام آرام رو به ترمیم رفت و ســرانجام شاهد چرخش 
کلید تدبیر در قفل ســفارتخانه های تعطیل شــده در 
تهران رقم خورد، اولین ها در عرصه سیاست خارجی 
بودیم. تلاش ها برای احیای روابط تهران و لندن آغاز 
شد و در نخستین گام این نخست وزیر انگلیس بود که 
در نامه ای به رییس جمهور ایران پس از مراسم تحلیف 
ابراز امیدواری کرد کــه انتخاب وی فرصت جدیدی 
برای بهبود روابط میان لندن و تهران باشــد؛ کامرون 
همچنین در حاشــیه اجلاس گروه ۸ در شمال ایرلند 
به خبرنگاران گفت که انگلیس کاملا آماده است تا به 
نشــانه های تغییر رویکرد در ایران پاسخ دهد. ویلیام 
هیــگ، وزیر خارجه انگلیس نیــز در تماس  تلفنی با 
علی اکبر صالحی، وزیر خارجه وقت کشــورمان - که 
تا زمــان رای اعتماد به ظریف در وزارتخارجه حضور 
داشــت- گفت که انگلیس آماده بهبود روابط با ایران 
بر مبنایی »گام به گام« اســت و تمایل دارد تا با وزیر 
خارجه ایران دیدار کند. جک اســتراو، وزیر خارجه 
اســبق انگلیس و نماینده مجلس عوام و عضو گروه 
پارلمانی دوستی ایران و انگلیس که بارها به تعریف و 
تمجید از حســن روحانی پرداخته بود از دیگر افرادی 
بود کــه پس از روی کار آمدن دولت روحانی دســت 
دوستی به سمت دولت جدید ایران دراز کرد. شهریور 
92 وزرای خارجه ایران و انگلیس در حاشــیه مجمع 
عمومی ســازمان ملل متحد دیدار و گفت وگو کردند، 
دیدار و مذاکراتی در جهت رایزنی برای بهبود روابط دو 
کشور همچنین پیشبرد مذاکرات هسته ای ایران و گروه 
1+۵ که در آن زمان قرار بود نخستین گام ها برای آغاز 

دور جدیدی از مذاکرات برداشته شود.
مهر 93 اما دیــداری تاریخی در حاشــیه مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد برگزار شد و برای نخستین 
بار عالی رتبه ترین مقامــات اجرایی ایران و انگلیس با 
یکدیگر دیدار کردند. دیوید کامرون و حسن روحانی 
با یکدیگر به بحث و گفت وگو نشســتند تا پازل تدبیر 
و امید یکی پس از دیگری در عرصه سیاست خارجی 
کامل شود. در نهایت تابستان 94 فیلیپ هاموند، وزیر 
خارجه انگلیس در راس هیاتی بلندپایه وارد تهران شد 
و نخســتین کاری که انجام داد، رفتن به سفارت لندن 
در خیابان فردوسی و باز کردن قفل در سفارت بود؛ بار 
دیگر روابط ایران و انگلیس که دســتخوش تحولات 
بســیاری شده بود از سر گرفته شد تا دو کشور صفحه 

جدیدی را در روابط فی مابین تجربه کنند.

 گام به گام تا انگلیس
سالگرد حمله به سفارت بریتانیا


